




3 اقتصادی

رئیس سازمان خصوصی سازی  خبرداد

آغاز واریز سود سهام عدالت 
رئیس سازمان خصوصی سازی از آغاز واریز سود سهام عدالت از صبح روزسه شنبه 
خبر داد و گفت:رقمی که به حساب هر مشمول واریز می شود، یک سوم از سود متعلق 

به آنها است که سقف آن هم ۵۰ هزار تومان است. 
میرعلی اشرف عبدالله پوری حسینی در نشست خبری دیروز خود با خبرنگاران از آغاز 
واریز سود سهام عدالت از صبح روزسه شنبه  خبر داد و گفت: رقمی که به حساب هر 
مشمولی واریز می شود، تنها یک سوم از سود متعلق به آنها خواهد بود که سقف آن هم 

۵۰ هزار تومان است؛ اما ممکن است برخی کمتر بگیرند.
وی گفت: سود اولیه سهام عدالت برای افرادی که سهام شان را تا سقف یک میلیون 

تومان کامل نکرده اند ، ۲۶ هزار و ۶۰۰ تومان محاسبه شده است.
به گفته این مقام مسئول، بقیه افراد که صاحب یک میلیون تومان سهام عدالت 

هستند هم در مرحله اول ۵۰ هزار تومان سود دریافت می کنند.
وی ادامه داد:در مرحله فعلی، یک سوم سود متعلقه به حساب مشمولان واریز می شود 

و  مابقی سود سهام تا پایان اسفندماه به حساب مشمولان واریز خواهد شد.
پوری حسینی با اشاره به ارائه گزارش سازمان خصوصی سازی با رئیس جمهور در روز 
گذشته گفت: همه مقدمات برای ارائه سود سهام عدالت فراهم شده و رئیس جمهور با 

آغاز پرداخت آن موافقت کرده است.
رئیس سازمان خصوصی سازی افزود: سال گذشته شورای عالی اصل ۴۴، سازمان 
خصوصی سازی را مکلف کرد تا برای ۴۹ میلیون مشمول سهام عدالت صورتحساب 
صادر نماید که این کار انجام شده است و بر این اساس تا پایان شهریور ۹۶ فرصت داده 
شد تا فردی که علاقه مند است مابه التفاوت را تا سقف یک میلیون تومان بپردازد که 

در این میان فیش نیز برای مشمولان صادر شده است.
وی تصریح کرد: در مصوبه اسفند ماه شورای عالی سیاست های اصل ۴۴ مصوبه 
دیگری صادر شد که بر اساس آن سازمان خصوصی سازی مکلف شد سود مالی سال 
۹۵ را از شرکت های سرمایه پذیر دریافت کرده و مستقیما به حساب مشمولان واریز 
نماید که بر این اساس قرار بر این شد که از مشمولان شماره حساب دریافت شده تا 

سود سهام را به حساب آنها واریز نماییم.
به گفته پوری حسینی، کد شبا از مشمولان دریافت و در سیستم بانکی راستی آزمایی 
شده است که بر این اساس آن دسته از مشمولانی که کد شبای اشتباه ارائه داده بودند 
نیز مطلع و آن را اصلاح کردند و اکنون بیش از ۳۲ میلیون نفر کد شبای خود را به 

سازمان اعلام کرده اند.
۳هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان سود به مشمولان پرداخت می شود 

وی اظهار داشت: همچنین در مهرماه مهلت ارائه کد شبا تمدید شد و در عین حال 
مشمولان می توانستند تا سقف یک میلیون تومان سرمایه خود را افزایش دهند ولی 
این مهلت تمدید نشد و از اوایل آبان به بعد زمینه مهیا بود تا سود به حساب مشمولان 
واریز شود و البته طرف دیگر ماجرا هم آن بود که برای سال مالی ۹۵ از ۴۹ شرکتی که 
مالکیت آنها به صورت قطعی به مالکان منتقل شده بود، مجامع شان نیز برگزار شد و ۴ 
هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان سود از این شرکت ها دریافت گردید و اکنون ۳ هزار و ۸۰۰ 
میلیارد تومان پولی است که باید به مشمولان پرداخت شود؛ چرا که بخشی از رقم ۴ 

هزار و ۲۰۰ میلیارد تومانی به افزایش سرمایه اختصاص یافته است.
پوری حسینی گفت: هر شرکتی ۴ ماه پس از پایان سال مالی اجازه خواهد داشت تا 
مجمع خود را برگزار کند و هشت ماه پس از آن فرصت دارد تا سود را به سرمایه گذاران 
بپردازد. این مقام مسئول ادامه داد: شرکت ها تا اسفند سال ۹۶ فرصت دارند سود خود 
را به حساب مشمولان سهام عدالت واریز کنند و بر این اساس تصور ما بر این بود که 
شرکت ها پیش از موعد اتمام مهلت مقرر در واریز سود آن را به حساب مشمولان واریز 
کنند در حالی که اکنون تنها ۱۲۰۰ میلیارد تومان از ۳۸۰۰ میلیارد تومان سود شرکت 
های متعلق به مشمولان سهام عدالت به حساب کلی مشمولان واریز شده که سازمان 

خصوصی سازی دستور پرداخت آن را به تک تک مشمولان صادر خواهد کرد.
وی در ادامه گفت سازمان خصوصی سازی به صورت تدریجی سود برخی از شرکت 
ها را در حال وصول دارد که ۱۲۰۰ میلیارد تومان وصول شده به حساب مشمولان واریز 
خواهد شد که بر این اساس برای آن دسته از مشمولانی که دارای یک میلیون سهم 
هستند یعنی یا مشمول تخفیف بودند که نباید الباقی را پرداخت می کردند و یا کسانی 
که خودشان ما به التفاوت را واریز کرده بودند، عملکرد سال مالی ۹۵ معادل ۱۵۰ هزار 
تومان سود دریافت خواهند کرد. ولی افرادی که کمتر از یک میلیون دارند کمتر از ۱۵۰ 

هزار تومانی سود دریافت خواهند کرد.
مشمولان چه زمانی می توانند سهام شان را بفروشند؟

پوری حسینی در پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه مشمولان سهام عدالت 
چه زمانی اجازه خرید و فروش سهام عدالت را در بورس خواهند داشت، گفت: کل 
سودی که امسال میان مشمولان توزیع خواهد شد ۳۸۰۰ میلیارد تومان است؛ رقم 
هنوز قطعی نیست چراکه هنوز افزایش سرمایه ها ثبت نشده است، هر یک از ۴۹ 
میلیون و  ۲۲۶ هزار نفری که مشمول دریافت سود سهام عدالت هستند، تا سقف ۱۵۰ 
هزار تومان سود دریافت می کنند که البته در مرحله اول، یک سوم این رقم یعنی تا 
سقف ۵۰ هزار تومان به حساب آنها واریز می شود. وی اظهار داشت: هنوز خیلی از افراد 
نمی دانند که مشمول دریافت سهام عدالت هستند یا خیر، بنابراین ممکن است برخی 
از افراد خود را سهامدار بدانند ولی در عمل سهامدار نباشند؛ بنابراین کار سنگینی در این 
رابطه انجام شد، بنابراین سه گام طراحی کردیم که در این رابطه گام اول و دوم یعنی 
شناسایی مشمولان و ارایه کدشبا به پایان رسیده است؛ بر این اساس الان گام سوم 

یعنی ارایه لایحه آزادسازی سهام عدالت در حال پیگیری است. 

سخنگوی کمیته اضطرار سانحه نفتکش »سانچی« خبر داد 

احتمال محبوس شدن خدمه نفتکش سانچی 
در موتورخانه

سخنگوی کمیته اضطرار سانحه نفتکش »سانچی« با بیان اینکه پیکر یافت شده ایرانی 
است، گفت: احتمال محبوس شدن خدمه در موتورخانه نفتکش وجود دارد که برای 

دسترسی به آنها باید آتش سریعتر خاموش شود. 
»محسن بهرامی« دیروزدر جمع خبرنگاران افزود: از ژاپنی ها برای کمک به نفتکش 

سانچی کمک خواستیم و قرار است آنها وارد عملیات شوند.
وی ادامه داد: چینی ها در این حادثه بسیار با احتیاط و دست به عصا حرکت می کنند.

بهرامی اضافه کرد: یک شرکت آمریکایی برای کمک به حادثه نفتکش ایرانی اعلام 
آمادگی کرده اما تجهیزات لازم را برای این اطفای حریق در منطقه نداشته است بنابراین 

نمی توانسته به سرعت کمک کند.
وی ادامه داد: هویت جسد یافت شده که به بندر شانگهای چین منتقل شده، مشخص 

و ایرانی بودن آن محرز شد اما هنوز هویت دقیق و نام وی مشخص نشده است.
سخنگوی کمیته اضطرار سانحه نفتکش سانچی همچنین از دستور ویژه رییس 

جمهوری به وزرای نفت و امور خارجه برای تسریع در پیگیری این مساله خبر داد.
بهرامی گفت: خاموش کردن آتش نفتکش سانچی به دلیل اینکه حامل میعانات گازی 

بوده، زمانبر است زیرا میعانات گازی حتی از بنزین فرارتر هستند.
وی به راهکارهای بررسی حادثه گفت: کشتی ها دارای ۲ جعبه سیاه هستند که 

جزییاتی مانند صحبت های اتاق فرماندهی و مسیر را ثبت می کند.
وی اظهار داشت: علت این حادثه بررسی شده و ابعاد آن مخفی نخواهد ماند زیرا 
شرکت های بیمه گر بین المللی به دلیل مباحث مالی چند ۱۰ میلیون دلاری خود، 
جزییات این مساله را به طور کامل بررسی خواهند کرد. اما اکنون نمی توان علت حادثه 
را اعلام کرد. بهرامی اضافه کرد: کشتی سانچی از مجهزترین نفتکش ها بود که توسط 

شرکت هیوندای کره جنوبی ساخته شده است.
وی با بیان اینکه حضور دانشجویان دریایی در نفتکش در دنیا مرسوم است، گفت: این 
دانشجویان در حال آموزش بوده اند و تیم حاضر در این نفتکش افرادی متخصص بودند.
سخنگوی کمیته اضطرار سانحه نفتکش »سانچی« درباره پوشش بیمه ای نفتکش 
گفت: همه ۳۲ سرنشین نفتکش سانچی زیر پوشش بیمه بودند و مشکلی از این بابت 
وجود ندارد ضمن آنکه بدنه، مسایل زیست محیطی و محموله کشتی نیز بیمه بوده 

است.
وی گفت: ارزش محموله روی این نفتکش حدود ۶۰ میلیون دلار و ارزش نفتکش 

سانچی با توجه به قدمت ۱۰ ساله آن حدود ۶۰ میلیون دلار برآورد شده است.
سخنگوی کمیته اضطرار سانحه نفتکش »سانچی« درباره آلودگی ناشی از این حادثه 
نیز گفت: به دلیل اینکه میعانات گازی بسیار فرار است آلودگی و لکه نفتی ایجاد نمی 

کند. 

معاون وزیر کشاورزی خبر داد

آغاز ذخیره سازی میوه شب عید
معاون وزیر جهاد کشاورزی از آغاز خرید میوه شب عید خبر داد و گفت: از نظر میزان 
خرید و ذخیره سازی سیب و پرتقال هیچ نگرانی وجود ندارد و به موقع قیمت و جزئیات 

عرضه آن اعلام می شود.
علی اکبر مهرفرد در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: سیب تولید شده در استان های 
مختلف خریداری و ذخیره سازی شده است و برای پرتقال نیز برنامه ریزی های لازم 

صورت گرفته که البته کمی با تاخیر به پایان می رسد.
وی افزود: خرید پرتقال برای تامین نیاز شب عید از استان های شمالی آغاز شده، اما 
با توجه به این که برداشت این محصول از استان های جنوبی در ماه های پیش رو است، 

ذخیره سازی و خرید پرتقال همچنان ادامه دارد.
برای  داد:  ادامه  وزیر جهاد کشاورزی  بازرگانی و صنایع کشاورزی  توسعه  معاون 
تامین نیاز شب عید به اندازه سال قبل یعنی بیش از ۲۳ هزار تن سیب خریداری و 

ذخیره سازی شده است اما پرتقال تا حدود ۵۰ هزار تن خریداری و ذخیره می شود.
مهرفرد گفت: قیمت عرضه پرتقال و سیب در بازار شب عید و جزئیات بیشتر آن قبل 

از فرا رسیدن سال نو و حدود یک هفته پیش از شب عید اعلام خواهد شد.

چهارشنبه -بیستم دی ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4469

رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: در سال ۱۳۹7 با ۳۲7 هزار و 7۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار، یک میلیون و ۳۳ هزار فرصت شغلی ایجاد می شود. 

»محمدباقر نوبخت« دیروز در نشست خبری اشتغال و تولید در بودجه ۱۳۹7 
که در سازمان برنامه و بودجه برگزار شد، افزود: پارسال سیاست دولت این بود 
که ۱7 هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان تسهیلات بانکی به ۲۴ هزار واحدهای تولیدی 

کوچک و متوسط اعطا کند.
سخنگوی دولت افزود: اقدام دوم این بود که از منابع خزانه به عنوان طرح های 

عمرانی مبلغ ۴۲ هزار میلیارد تومان به طرحهای عمرانی اختصاص داده شد.
نوبخت اظهار داشت: در مجموع پارسال سرمایه گذاری 7.۱ درصد رشد داشت 

و برای نخستین بار رشد اقتصادی ما ۲ رقمی شد.
وی تاکید کرد: سال آینده نیز این سیاست ها به صورت پیشرفته اجرا می شود.

* تعرفه واردات خودروهای برقی صفر است
رئیس سازمان برنامه و بودجه در رابطه با افزایش تعرفه واردات خودروهای 
هیبریدی گفت: برنامه دولت برای تحول در حمل و نقل درون و برون شهری به 
منظور ایجاد شغل و کاهش آلودگی هوا است؛ خودروهای برقی در این موضوع 

نقش مهمی دارند و تعرفه در نظر گرفته شده برای آنها صفر است. 
وی با بیان اینکه خودروهای هیبریدی سوخت بنزین هم مصرف می کنند، 
گفت: بنابراین پایین ماندن تعرفه آنها نسبت به سایر خودروها می تواند موجب 
ایجاد رانت شود؛ بنابراین تصمیم گرفته شد تعرفه واردات این خودروها مانند سایر 

خودروها افزایش یابد.
* افزایش قیمت حامل های انرژی در گرو تصمیم مجلس 

نوبخت درباره تبصره )۱۸( لایحه بودجه سال آینده که در آن درآمد ۱7 هزار و 
۴۰۰ میلیارد تومان از محل افزایش قیمت حامل های انرژی پیش بینی شده بود، 
گفت: مجلس این عدد را به ۱۰ هزار میلیارد تومان کاهش و محل تامین آن را 
به فروش املاک تملیکی تغییر داده است؛ بنابر این هر تغییر در قیمت حامل های 

انرژی در گرو نظر مجلس شورای اسلامی اعمال می شود.
وی در این باره که عملکرد نشان داده فروش املاک قاچاق و سایر املاک 
تملیکی در سال به یک هزار میلیارد تومان هم نمی رسد، بنابراین چرا این پیشنهاد 
تصویب شده است، گفت که این پیشنهاد دولت نبوده و باید استدلال مجلس را 

درباره این اقدام پرسید.
* دولت منع قانونی برای استخدام ندارد

رییس سازمان برنامه و بودجه در ادامه در رابطه با استخدام های دولتی گفت: 
قانون خدمات کشوری در بند )ب( و )ج( ماده ۲۴ این اجازه را به دولت می دهد 

که به ازای خروج سه نفر یک نفر جذب شود و منع قانونی ندارد.
وی اظهارداشت: البته جذب ۳۰ یا ۴۰ هزار نفر تاثیری بر روند ایجاد شغل ندارد.

 *۸۰درصد اشتغال سال آینده به دانش آموختگان دانشگاهی 
اختصاص می یابد

رئیس سازمان برنامه و بودجهدر ادامه  با اشاره به تقاضای ۸۳۸ هزار متقاضی 
جدید ورود به بازار کار در سال آینده گفت: با برنامه ریزی های صورت گرفته 
7۰ درصد فرصت های شغلی در اختیار دانش آموختگان دانشگاهی اختصاص 

می یابد
محمدباقر نوبخت افزود: برای کاهش نرخ بیکاری در سال آینده به ۱۱ و دو دهم 
درصد حداقل باید ۹۸۰ هزار شغل ایجاد کنیم که ۶۸۶ هزار نفر یعنی معادل 7۰ 

درصد از دانش اموختگان دانشگاهها خواهند بود.
وی در ادامه با اشاره به تبصره ۱۸ قانون و اختصاص 7۳۴ هزار میلیارد ریال برای 
اجرای برنامه تولید و اشتغال گفت: ۱7۴ هزار میلیارد ریال از محل افزایش قیمت 
های حامل انرژی ۱۵۰ هزار میلیارد ریال از صندوق توسعه ملی ۳۵۰ هزار میلیارد 
ریال از منابع شبکه بانکی و ۶۰ هزار میلیارد ریال از محل اعتبارات قانون حمایت 
از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایری تامین خواهد شد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه، برنامه توسعه اشتغال در موضوعات گردشگری، 
صنایع دستی، سیاست های فعال بازار کار ، طرح های اشتغال زایی خرد ، طرح 

های حمل و نقل صنعتی و کشاورزی و نیز مسکن برشمرد.
*احیا صدهزار واحد بافت فرسوده 

وی در باره چگونگی ایجاد اشتغال در بخش مسکن گفت: با احیا صدهزار واحد 
بافت فرسوده ۲۴۰ هزار نفر مشغول به کار می شوند با احداث صد هزار واحد 
مسکونی و حمایتی و اجتماعی ۶۰ هزار فرصت شغلی ، حمل و نقل عمومی 
درون شهری ۲۲ هزار و ۴۰۰ فرصت شغلی ، حمل و نقل عمومی برون شهری 
۲ دو هزار و 7۰۰ فرصت شغلی، پرورش ماهی در قفس ۱۴ هزار فرصت شغلی، 
صنایع تکمیلی کشاورزی ۲۰ هزار فرصت شغلی، میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری ۱7۳ هزار فرصت شغلی ، سیاست های فعال بازار کار ۲۲۱ هزار 
فرصت شغلی ، برنامه های اشتغال های خرد ۱۲۱ هزار و ۸۰۰ شغل ، صنایع 
کوچک و خوشه های صنعتی اشتغال زا 7۴ هزار و ۵۰۰ شغل ، برنامه تکمیل 
طرح های نیمه تمام صنعتی خاتمه ۹7 بخش خصوصی ۵۱ هزار و ۵۰۰ شغل 

ایجاد می شود.
نوبخت در تشریح برنامه های اشتغال دولت در بخش مسکن نیز گفت: با کمک 
به احیا صد هزار واحد مسکونی بافت فرسوده ۲۴۰ هزار نفر و با کمک به تامین 
مسکن روستایی و اجتماعی به تفکیک ۵۰ هزار واحد مسکونی شهری و ۵۰ هزار 
واحد مسکونی روستایی ۶۰ هزار نفر و در مجموع ۳۰۰ هزار نفر در سال ۹7 

مشغول به کار می شوند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره چگونگی احیاء بافت های فرسوده نیز 
گفت: کل محله های بافت های فرسوده ایران شناسایی شده و تلاش می شود با 
همکاری شهرداران کل محله با نقشه ای مناسب بازسازی شود و ساکنان آن در 

مدت بازسازی در منطقه ای دیگر اسکان یابند.
وی اضافه کرد: دارندگان این واحدهای فرسوده برای واحد بازسازی شد هزینه 
ای پرداخت نمی کنند اما از آنجا که تعداد واحدهای بیشتری به دست انبوه 
سازان در بافت های فرسوده احداث می شود به متقاضیان این واحدها که بیشتر 

مزدوجین جدید هستند ۶۰ درصد وام با سود ۹ درصد پرداخت می کنیم.
نوبخت شروع اجرای این طرح را در صدهزار واحد از بافت های فرسوده اعلام 

کرد و گفت: با اجرای این طرح در سال آینده ۲۴۰ هزار شغل ایجاد می شود.
براساس برنامه تبیین شده در چهار سال و تا سال هزار و چهارصد، ۴۰۰ هزار 
واحد مسکونی جدید در بافت های فرسوده ایجاد می شود که متوسط تسهیلات 

دولت در بخش روستایی ۱۹ میلیون تومان با سود پنج درصد و در مناطق شهری 
میانگین ۲7 میلیون تومان با سود ۹ درصد خواهد بود.

اجرای طرح بزرگ جایگزینی وسایل نقلیه فرسوده
رئیس سازمان برنامه و بودجه  در ادامه با اشاره به برنامه های جدی دولت برای 
مبارزه با آلودگی هوا گفت: برای مقابله با این مساله طرح بزرگ جایگزینی وسایل 

نقلیه فرسوده اجرا می شود.
محمدباقر نوبخت از نوسازی ۱۵ هزار دستگاه تاکسی، دو هزار دستگاه اتوبوس 
، دو هزار دستگاه مینی بوس و میدل باس ، دو هزار دستگاه ون و کامیونت ، 
۲۰ هزار دستگاه وانت و دو هزار دستگاه کامیون به همراه ۵۰ هزار دستگاه موتور 
سیکلت برقی و صد واحد واگن مترو در سال آینده در مناطق شهری خبر داد که 

در مجموع ۲۲ هزار و ۳۸۰ شغل ایجاد می شود.
وی همچنین درباره برنامه های دولت در حمل و نقل برون شهری نیز گفت: 
۱۰ هزار دستگاه کامیون ، ۲۰۰ دستگاه واگن مسافری ، صد دستگاه لوکوموتیو و 
دو هزار دستگاه واگن باری نوسازی خواهد شد که با اجرای این طرح نیز دو هزار 
و 7۵۰ نفر و در مجموع حمل و نقل شهری و برون شهری ۲۵ هزار و ۱۳۰ نفر 
مشغول کار خواهند شد ضمن آنکه با اجرای این طرح نوسازی ۴۶ میلیون لیتر 

مصرف سوخت کاهش می یابد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به این سوال که چرا با وجود برنامه ها 
برای کاهش آلودگی هوا تعرفه واردات خودروهای هیبریدی از پنج درصد به ۴۵ 
درصد افزایش یافته است گفت: آنچه در عمل می تواند باعث کاهش آلودگی هوا 
شود برقی شدن خودروهاست که تعرفه ان همچنان صفر در نظر گرفته شده اما 
آنچه به عنوان خودروهای برقی در کشور ما عرضه می شود خودروهای هیبریدی 
است که سوخت پایه این خودروها که از قضا حجم بالای موتور هم دارند بنزینی 
است و از سرعتی به بالا بنزین سوز می شود که عملا تاثیری در بهبود هوای 

شهرهای ما ندارد.
نوبخت خاطرنشان کرد: این موضوع دیروز در کمیسیون تلفیق مجلس هم 
بررسی شد و گفته شد که واردات خودروهای هیبریدی با تعرفه های پایین 
رانتی را در کشور به وجود آورده که خودروهای لوکس وارد کشور می شود با نرخ 
ترجیحی و ارزان، حال آنکه ما باید مصرف کنندگان را به استفاده از خودروها و 

وسایل نقلیه کم آلاینده برقی ترغیب کنیم.

نوبخت: 

یک میلیون و 33 هزار شغل در سال آینده ایجاد می شود 

در ۹ ماهه نخست امسال واردات انواع خودرو ۱۳ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش داشت.
به گزارش ایسنا، واردات انواع خودرو در ۹ ماهه نخست امسال به ۵۵ هزار و ۸۱۶ دستگاه رسید که از نظر 

ارزشی و تعدادی رشد حدودا ۱۳ درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته داشته است.
ارزش دلاری واردات خودرو در ۹ ماهه نخست امسال برابر با یک میلیارد و ۴7۰ میلیون دلار بود. همچنین 

در آذر ماه امسال نیز ۳۹۴۱ دستگاه خودرو وارد شد.
طبق آمار انجمن واردکنندگان خودرو، رتبه اول بیشترین خودروهای وارداتی در ۹ ماهه نخست امسال 
مربوط به برند رنو بوده  است. پس از آن به ترتیب هیوندایی، نیسان و تویوتا و کیا بیشترین سهم را در واردات 

خودرو داشته اند.
در این مدت مبداء واردات 7۰ درصد خودروهای وارداتی امارات بوده است. پس از آن به ترتیب کره، فرانسه، 

چین، ترکیه و آلمان بیشترین صادرات خودرو به ایران را داشته اند.

رئیس سازمان توسعه تجارت به بیان دلایل افزایش تعرفه خودروهای هیبریدی پرداخت و گفت که امکان تجدید نظر در این تعرفه ها وجود دارد.
مجتبی خسروتاج - معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت - در حاشیه جلسه هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران در جمع خبرنگاران درباره افزایش 
تعرفه خودروهای هیبریدی اظهار کرد:  کارشناسی لازم در این زمینه انجام شده است، اهالی فن نسبت به آن نظر داده اند و سپس تعرفه ها مصوب شد.
وی ادامه داد: آماده شنیدن انتقادات مرتبط با تعرفه واردات خودروهای هیبریدی در کمیسیون ماده یک هستیم و اگر لازم باشد و دلایل کافی ارائه 

شود، در تعرفه واردات این نوع خودروها تجدید نظر خواهیم کرد.
خسروتاج گفت: در انتهای سال گذشته، وزارت صنعت، معدن و تجارت پیشنهادات خود را در ارتباط با تغییرات تعرفه ای واردات خودرو به دولت ارائه 
کرد که به دلیل نگرانی از برخی آثار تورمی، تصویب آن به تعویق افتاد تا اینکه در سال جاری و در آذر ماه هیات دولت تصمیم گرفت با لحاظ کردن 

همه شرایط تغییرات تعرفه ای را اعمال کند.
رییس سازمان توسعه تجارت اظهار کرد: تعرفه ها در برخی موارد کاهشی و در برخی موارد افزایشی بود که تمامی آنها به دلیل کنترل آثار تورمی آن 

لحاظ شده است. همچنین تمام تلاش مان بر این است که بتوانیم منطق را بر تعیین تعرفه کالاها حاکم کنیم.

۹ ماهه نخست امسال

واردات خودرو ۱3 درصد افزایش یافت
رئیس سازمان توسعه تجارت اعلام کرد

احتمال تجدیدنظر در تعرفه واردات خودروهای هیبریدی

سخنگوی کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی گفت: بر اساس مصوبه امروز این 
کمیسیون، عوارض خروج از کشور برای زائرین مکه و کربلا در سال آینده افزایش 

نمی یابد و زائرین اربعین نیز از پرداخت عوارض معاف می شوند. 
علی اصغر یوسف نژاد در نشست خبری گفت: بر اساس مصوبه این کمیسیون، عوارض 
خروج از کشور برای زائران عتبات عالیات )سوریه،عراق، عربستان( بر اساس قانون 
بودجه سال ۹7 خواهد بود یعنی مبالغ عوارضی برای این بخش همانند سال گذشته 

خواهد بود.
وی اضافه کرد: عوارض خروج از کشور برای زائران اربعین نیز که قصد سفر به عراق 
را دارند که مدت زمان آن ۴۰ روز خواهد بود از پرداخت عوارض معاف هستند، در 
مورد عوارض خروج از کشور برای سایر کشورها نیز هنوز تصمیم گیری نشده است.

سخنگوی کمیسیون تلفیق مجلس افزود: عوارض خروج از کشور عتبات عالیات به 
صورت هوایی ۳7 هزار و ۵۰۰ و زمینی ۱۲ هزار و ۵۰۰ تومان است.

وی اظهار داشت: بر اساس یکی از مصوبات جلسه کمیسیون تلفیق مجلس، درآمد 
دولت از محل مالیات شرکت های دولتی ۱۲ هزار و 7۰۰ میلیارد تومان، شرکت های 
غیردولتی ۲۳ هزار میلیارد تومان، مالیات فرآورده های نفتی ۵ هزار میلیارد تومان، 
مالیات بر سیگار ۲ هزار میلیارد تومان، درآمد حاصل از سود سهام شرکت های دولتی 

۱۶ هزار میلیارد تومان و درآمد نفت )۵۵ دلاری با ارز ۳۵۰۰ تومانی ( ۱۰۶ میلیارد 
تومان خواهد بود.

وی افزود: این منابع از محل واگذاری مالی دولت ۴۸ هزار میلیارد تومان درآمد 
خواهد داشت.

* افزایش وام ازدواج نیاز به مصوبه مجلس ندارد 
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه ۹7 همچنین با اشاره به سخنان روز دوشنبه 
رئیس جمهور مبنی بر پیشنهاد افزایش وام ازدواج از ۱۰ میلیون به ۱۵ میلیون 
تومان عنوان کرد:  در بند )ر( تبصره ۱۶ لایحه پیشنهادی دولت در سال ۹7 عدد 
۱۰ میلیون تومان ذکر شده است اما افزایش آن از اختیارات دولت است و نیازی به 
مصوبه مجلس ندارد، محل تامین آن هم از محل سپرده های در اختیار بانک هاست 

و مجموعا مسئولیت آن با بانک مرکزی خواهد بود.
وی گفت: با وجود اینکه دولت پیشنهاد افزایش وام ازدواج را داده است باید بررسی 
شود که این صحبت رئیس جمهور به عنوان تکمیل عدد ۱۰ به ۱۵ است و یا صرفا از 

محل اختیارات دولت که نیازی به مصوبه مجلس هم ندارد صورت می گیرد.
یوسف نژاد ادامه داد: این موضوع باید به صورت پیشنهاد از سوی دولت به لایحه 
بودجه اضافه شود، در صورت اضافه شدن این پیشنهاد، اگر بررسی کردیم و منابع 

لازم در بانک مرکزی برای تامین ۱۵ میلیون تومان برای وام ازدواج وجود داشت 
می توانیم به عنوان پیشنهاد از سوی نمایندگان و تکمیل نظر دولت آن را در 

کمیسیون تلفیق بودجه ارائه کنیم.
وی با اعلام نظر کمیسیون تلفیق بودجه ۹7 درباره افزایش وام ازدواج از ۱۰ به ۱۵ 
میلیون تومن اظهار داشت: اعضای کمیسیون تلفیق بودجه با افزایش وام ازدواج نظر 
مثبت دارند و تلاش می کنند این اقدام انجام شود لذا با عدد ۱۵ میلیون موافقیم و 

اگر دولت آن را اضافه نکند ما می توانیم در قالب پیشنهاد به کمیسیون ارائه دهیم.
وی افزود: بر اساس بررسی تبصره درآمدی لایحه بودجه سال ۹7 کل کشور درآمد 
مالیاتی دولت ۱۲۸ هزار میلیارد تومان خواهد بود که بخشی از آن یعنی ۳۶ هزار 

میلیارد تومان ارزش افزوده است.
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه ۹7 اظهار داشت: ما پس از اتمام درآمدهای 
لایحه بودجه، وارد بحث هزینه ها شدیم و پیش بینی می شود در جلسه بعد از ظهر 

نیز بررسی مواد مراعا مانده به اتمام برسد.
یوسف نژاد گفت: با توجه به مصوبات اخیر در بخش هزینه ای، از ابتدای سال ۹7 کلیه 
منابع و درآمدهای وزارت آموزش و پرورش و ادارات کل آموزش و پرورش استان ها 

اختصاصی محسوب می شوند.

سخنگوی کمیسیون تلفیق مجلس :

عوارض خروج از کشور برای زائرین عتبات افزایش نمی یابد 

معاون برنامه ریزی شرکت تولید نیروی برق حرارتی گفت: در واگذاری نیروگاه ها به بخش خصوصی که در سالهای قبل 
انجام شد، نه تنها منابعی از محل واگذاری ها در اختیار صنعت برق قرار نگرفت، بلکه بدهی های آن نیروگاه ها نیز برای 

شرکت برق حرارتی باقی ماند. 
»حمیدرضا عظیمی« در گفت و گو با ایرنا، افزود: بر اساس سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی، باید سهم نیروگاه هایی 
که توسط دولت اداره می شود به ۲۰ درصد و سهم بخش خصوصی به ۸۰ درصد برسد؛ در همین راستا، واگذاری بخشی از 

نیروگاه ها در دستور کار قرار گرفت.
هم اکنون بیش از ۶۰ درصد ظرفیت نیروگاهی توسط بخش خصوصی و مابقی توسط دولت اداره می شود.

به اعتقاد وی، با استناد به ماده ۲ قانون حمایت از صنعت برق، تا 7۰ درصد منابع حاصل از واگذاری نیروگاه ها باید برای 

تکمیل طرح های نیمه تمام به وزارت نیرو برگردد.
در ماده ۲ قانون حمایت از صنعت برق آمده است: در راستای اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی، به دولت 
اجازه داده می شود تا 7۰ درصد منابع حاصل از واگذاری های مرتبط با صنعت برق را در بودجه سنواتی پیش بینی و جهت 

تکمیل طرح های نیمه تمام صنعت برق اختصاص دهد.
عظیمی در این ارتباط گفت: در واگذاری هایی که در سالهای قبل انجام شد، این قانون مورد توجه قرار نگرفت؛ در آن 

واگذاری ها نه تنها منابعی به صنعت برق تزریق نشد، بلکه بدهی های آن بنگاه ها برای شرکت برق حرارتی باقی ماند.
معاون برنامه ریزی شرکت تولید نیروی برق حرارتی گفت: نکته اساسی در واگذاری نیروگاه ها این است که ما بتوانیم بدهی 
هایی که بابت این نیروگاه ها به سیستم بانکی داریم را تسویه کنیم و منابع حاصل از این واگذاری ها را نیز بر اساس ماده دو 

قانون حمایت از صنعت برق برای تکمیل طرح های نیمه تمام هزینه کنیم.
عظیمی اضافه کرد: در واگذاری های قبلی، نیروگاه ها بابت رد دیون دولت واگذار شد و مبلغی عاید صنعت برق نشد.

معاون شرکت تولید نیروی برق حرارتی بدون اینکه میزان بدهی کنونی این شرکت به سیستم بانکی را اعلام کند، اظهار 
کرد: با تلاش فراوان در یک سال و نیم گذشته توانستیم ۶ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان از بدهی ها به سیستم بانکی کشور را 

با دولت تهاتر کنیم و امیدواریم با تعاملات اثربخشی که ایجاد شده بتوانیم بدهی های باقیمانده را نیز تهاتر کنیم.
*  11هزار مگاوات نیروگاه در لیست واگذاری

معاون شرکت تولید نیروی برق حرارتی در بخش دیگری از سخنان خود به واگذاری های جدید نیروگاه ها پرداخت و گفت: 
برای اینکه توازن سهم ۲۰ درصدی دولت و ۸۰ درصدی بخش خصوصی در مالکیت و اداره نیروگاه ها رعایت شود، بیش از 

۱۱ هزار و ۵7۵ مگاوات از نیروگاه های دولتی را برای واگذاری به سازمان خصوصی سازی معرفی کردیم.
وی گفت: هم اکنون ۲۳ هزار مگاوات نیروگاه دولتی در اختیار شرکت تولید نیروی برق حرارتی قرار دارد که بعد از واگذاری 
۱۱ هزار و ۵7۵ مگاوات نیروگاه، سهم دولت به ۱۱ هزار و ۵۰۰ مگاوات می رسد؛ این نیروگاه ها در قالب شرکت های تولید 

نیروی برق تقسیم بندی شده اند.
وی اظهار امیدواری کرد که ماده ۲ قانون حمایت از صنعت برق و سهم صنعت برق در واگذاری این نیروگاه ها مورد توجه 

قرار گیرد.
به گزارش ایرنا، سازمان خصوصی سازی نیروگاه هایی از جمله صوفیان، ارومیه، بندرعباس، قائن، شهید کاوه قائن، رامین، 
ایرانشهر، زاهدان، کنارک، شاهرود، هرمزگان، بعثت، یزد، شیراز، کنگان، بوشهر و شازند را در لیست واگذاری ها قرار داده 

است.

معاون شرکت برق حرارتی ؛ 

بدهی نیروگاه های واگذار شده برای دولت باقی ماند 
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درویش:

 علی دایی موافق باشد عباس زاده
 از سایپا می رود

مدیرعامل باشگاه سایپا با بیان اینکه صدای اعتراض این باشگاه به اشتباهات داوری شنیده 
نمی شود، گفت: عباس زاده در صورتی از سایپا جدا می شود که علی دایی موافق باشد.

رضا درویش درباره درخواست محمد عباس زاده برای جدایی از سایپا و بازگشتش به تیم 
نساجی مازندران، گفت: عباس زاده درخواستش برای جدایی را داده است ولی حرف اول 
و آخر را در اینباره علی دایی می زند. اگر دایی با رفتن عباس زاده موافقت کند، ما هم 

مخالفتی نخواهیم داشت.
وی در خصوص احتمال جذب آلویس نانگ و امیرارسلان مطهری تصریح کرد: قرار شد 
در اینباره صحبت کنیم. در پست مهاجم بازیکن می خواهیم و احتمالا یکی از این دو نفر 

به تیم سایپا اضافه می شود.
مدیرعامل باشگاه سایپا درباره رویارویی این تیم با استقلال در هفته نوزدهم لیگ برتر 
تاکید کرد: این مسابقه هم مثل تمام مسابقات سه امتیاز دارد. مصمم هستیم بتوانیم 

با پیروزی از زمین خارج شویم. با تلاش دایی امیدوار به موفقیت در این بازی هستیم.
درویش درباره اعتراضات باشگاه سایپا به اشتباهات داوری در نیم فصل اول و اینکه آیا 
اشتباهات علیه این تیم در نیم فصل دوم کمتر شده است؟ گفت: خیر؛ نمونه این اشتباهات 
در بازی با سپاهان رخ داد و اشتباهی به ضرر ما پنالتی گرفتند. بعدا متوجه شدند که این 
تصمیم اشتباه بوده است. طبق اعلام کارشناسان، تا الان سایپا به خاطر اشتباهات داوری ۸ 
امتیاز از دست داده است. با احتساب این امتیازات می توانستیم در رده دوم جدول باشیم.
مدیرعامل سایپا در پایان خاطرنشان کرد: وقتی علیه پرسپولیس یا استقلال اشتباه داوری 
رخ می دهد، سر و صدای زیادی به پا می شود چون این تیم ها تماشاگر دارند. ما تیمی 

هستیم که تماشاگرانمان کمتر است و صدای اعتراضمان به جایی نمی رسد.

نفت تهران آخرین شانس گل محمدی

 نکونام روی نیمکت تراکتور می نشیند؟
تیم فوتبال تراکتورسازی ممکن است در پایان هفته نوزدهم لیگ برتر و بعد از بازی با نفت 

تهران دچار تغییر و یحیی گل محمدی از سرمربیگری تبریزی ها برکنار شود.
 مدیران باشگاه تراکتورسازی تبریز از نتایج این تیم در نیم فصل دوم رقابت های لیگ 
برتر بخصوص نتیجه بازی با پرسپولیس رضایت ندارند. بعد از این بازی و بیانیه باشگاه و 
مصاحبه تند یحیی گل محمدی، روابط مدیرعامل و سرمربی تیم به سردی گرایید.  حذف 
تراکتورسازی از رقابت های جام حذفی و نارضایتی و اقدامات پشت پرده چند بازیکن 
بانفوذ تیم نیز مزید بر علت شد تا آجرلو به فکر تغییر در کادر فنی تیمش باشد. مدیرعامل 
تراکتورسازی تبریز قصد داشت پس از بازی با استقلال تهران تصمیم به برکناری یحیی 
گل محمدی بگیرد اما تساوی مقابل این تیم و همچنین عدم انتخاب جانشین مناسب 
برای نشستن روی نیمکت تراکتورسازی باعث شد تا آجرلو یک بازی دیگر هم به گل 
محمدی مهلت بدهد. از تیم تراکتورسازی خبر می رسد بازی این تیم با نفت تهران 
آخرین مهلت برای یحیی گل محمدی است و در صورتی که تراکتورسازی در این مسابقه 
به پیروزی نرسد، این تیم بدون گل محمدی به تبریز بر می گردد. گفته می شود جواد 
نکونام جدی ترین گزینه مصطفی آجرلو برای جانشینی گل محمدی است. نکونام که 
ابتدای فصل هم گزینه سرمربیگری تراکتورسازی بود، مجددا در تمرینات تیم خونه به 
خونه غیبت کرده و این مسئله ناراحتی و نگرانی قاسم حسن زاده مالک خونه به خونه را 
در پی داشته است. حسن زاده در گفتگویی حتی اعلام کرده است نکونام از یک تیم لیگ 
برتری پیشنهاد دارد.  در کنار نکونام از رسول خطیبی و مصطفی دنیزلی نیز به عنوان 
گزینه های جانشینی گل محمدی یاد می شود اما هنوز هیچ یک از این نام ها قطعیت پیدا 
نکرده است تا همه چیز به نتیجه بازی تراکتورسازی مقابل نفت تهران در هفته نوزدهم 

لیگ برتر مربوط شود.

محمود کلهر :

پرسپولیس با رفتن طارمی کمبود مهاجم دارد
پیشکسوت پرسپولیس گفت: باشگاه باید طارمی را حفظ می کرد و جدایی او به نفع 

پرسپولیس نیست.
محمود کلهردر خصوص شرایط این روزهای پرسپولیس گفت: قرمزپوشان در نیم فصل 
اول روند رو به رشدی را طی کردند و توانستند به قهرمانی در نیم فصل دست پیدا کنند. 
آنها با بازی های خوبی که به نمایش گذاشتند توانستند امتیازات لازم را کسب کرده و 
با تیم دوم فاصله زیادی داشته باشند. وی تاکید کرد:  این تیم با حضور بازیکنانی چون 
بشاررسن، سیامک نعمتی، گادوین منشا توانست بازی های خوبی از خود ارائه داده و با 
تدابیری که برانکو برای دیدارهای مختلف به کار گرفت، نتایج درخور تحسینی بگیرد. 
پیشکسوت پرسپولیس در خصوص افت قرمزپوشان در نیم فصل دوم گفت: این بر می 
گردد به مشکلات خط حمله این تیم که هنوز علیپور و منشا به طور کامل با یکدیگر 
هماهنگ نیستند و این می تواند در آینده برای پرسپولیس مشکل ایجاد کند. کلهر در 
خصوص جدایی مهدی طارمی از پرسپولیس هم گفت: این جدایی به نفع پرسپولیس 
نبود. او بازیکن خوب و بزرگی است و در لحظات سخت همیشه با گلهای خوبش باعث 
موفقیت پرسپولیس شده بود. پرسپولیس باید در لیگ قهرمانان آسیا هم حضور داشته 
باشد. بنابراین مسئولان می توانستند این بازیکن را حفظ کنند. این در شرایطی است که 
با رفتن طارمی و باتوجه به حضور در لیگ برتر و لیگ آسیا، پرسپولیس کمبود مهاجم 
خواهد داشت. پیشکسوت پرسپولیس در خصوص دیدار این تیم برابر سیاه جامگان که 
روز جمعه برگزار خواهد شد، گفت: بازی برابر تیم های پایین جدول همیشه سخت است. 
سیاه جامگان با آمدن عنایتی عملکرد بهتری داشته و حالا به دنبال این است تا بتواند در 
مشهد امتیاز لازم را از پرسپولیس بگیرد. برانکو باید برای این دیدار تدبیر موثری بیاندیشد 

تا همانند بازی برابر نفت امتیازات را به راحتی از دست ندهد.

مهاجری:

 باشگاه معتقد است ۶ امتیاز پدیده برمی گردد
سرمربی تیم فوتبال پدیده مشهد گفت: باشگاه معتقد است ۶ امتیاز کسر شده به تیم 

ما برمی گردد.
رضا مهاجری در خصوص شرایط پدیده بعد از پیروزی برابر صنعت نفت گفت: به این برد 
نیاز داشتیم و یک بازی سخت را با گرفتن ۳ امتیاز پشت سر گذاشتیم. پدیده با شرایط 
سختی مواجه است و امیدوارم در بازی های آینده هم قدر موقعیت ها را بدانیم و بتوانیم 

خودمان را به  بالای جدول برسانیم.
وی ادامه داد: بابت کسر ۶ امتیاز دنبال مقصر نیستیم، هر چند باشگاه معتقد است این 
۶ امتیاز به تیم ما برمی گردد. تلاش می کنیم دوباره به بالای جدول برسیم و پتانسیل 

رسیدن به این هدف را داریم.
مهاجری اظهار داشت: از تلاش بچه ها ممنونم که دوباره اعتبار خودشان را در لیگ برتر 
بدست آوردند. اینکه محمد قاضی با شرایط مصدومیت بازی می کند برای ما باارزش است 
یا محمدرضا خلعتبری که مسموم شده بود ولی در کنار تیم حضور داشت. ما تیم همدلی 

داریم و امیدوارم نتایج بهتری بگیریم.
مهاجری در مورد تقابل با استقلال خوزستان گفت: استقلال خوزستان تیم خوبی است 
ولی فکر می کنم که آنها به باخت عادت کرده اند و این شرایط می تواند به تیم ما کمک 

کنند. آنها حریفی قابل احترام هستند و می دانیم که کار آسانی در پیش نداریم.

"دیگر عضو هیات مدیره تراکتورسازی نیستم"

باران چشمه: رفتن بازیکنان به تراکتورسازی به 
من مربوط نیست

رییس تربیت بدنی نیروهای مسلح می گوید سمتی در باشگاه تراکتورسازی ندارد و جذب 
بازیکنان سرباز توسط این باشگاه به او مربوط نمی شود.

مهرعلی باران چشمه رییس تربیت بدنی نیروهای مسلح درباره برگزاری جلسه هیئت 
مدیره تراکتورسازی گفت: فکر نمی کنم جلسه ای برگزار شده باشد.

 در این مدت هم در هیچکدام از جلسات هیئت مدیره شرکت نکردم زیرا دیگر عضو این 
هیئت مدیره نیستم و مسائل این باشگاه بایدرا  از مدیرعامل تراکتورسازی یعنی آقای 

آجرلو پیگیری شود.
او درباره جذب بازیکنان سرباز توسط تراکتورسازی گفت: هر بازیکنی که سرباز می شود 

وظیفه دارد خدمت سربازی را پشت سر بگذارد.
 من مسئولیت کاری  را نسبت به تمام باشگاه های تابعه نیروی های مسلح دارم. سرباز 
شدن بازیکنان و رفتن آن ها به تراکتورسازی  به من مربوط نمی شود زیرا من عضوی از این 
باشگاه نیستم. به موقع درباره تمام این موضوعات صحبت خواهم کرد و توضیح خواهم داد.

طیبی :

 دوست دارم برای پارس جنوبی بازی کنم
مدافع باشگاه القطر گفت که در صورت بازگشت به ایران ابتدا با باشگاه پارس جنوبی 

مذاکره خواهد کرد.
محمد طیبی در خصوص خبرهای چند روز اخیر مبنی بر بازگشت او به لیگ برتر به 
خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم گفت: دنبال گرفتن رضایتنامه از باشگاه القطر هستم تا 
چند روز آینده به ایران برگردم. بنابه دلایلی دوست دارم در ایران بازی کنم و تا چند روز 

آینده وضعیتم مشخص خواهد شد.
وی با اشاره به خبرهای چند روز اخیر مبنی بر حضورش در فولاد یا تراکتورسازی گفت: از 
این دو تیم پیشنهاد دارم و چند تیم دیگر هم خواهان جذب من هستند. من ابتدا با پارس 
جنوبی مذاکره خواهم کرد و دوست دارم برای این تیم بازی کنم تا اتفاقات ابتدای فصل 

را جبران کنم. اگر آنها نخواستند با تیم های دیگر مذاکره خواهم کرد.

چهارشنبه -بیستم دی ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4469

 سرمربیگری تیم ملی بزرگسالان کار هر کسی نیست

اظهارنظر جنجالی خادم درباره ماجرای تعلیق کشتی

رییس فدراسیون کشتی گفت: متاسفانه خیلی از اتفاقاتی که در بخش بین 
المللی برای کشور ما به صورت ناخوشایند رخ می دهد، از داخل کشور هدایت 

و حمایت می شود.
 چند هفته قبل بود که مجمع فدراسیون کشتی با رای قاطع خود به رسول 
خادم نشان داد که اعتماد کاملی به رییس فدراسیون دارد. حالا خادم برای 
۴ سال آینده راه سختی پیش رو خواهد داشت؛ به ویژه اینکه اخیرا بار دیگر 

سرمربیگری تیم ملی کشتی آزاد را هم قبول کرده است.
زیادی که در  با وجود مشغله های  از سوی خادم  این سمت  قبول  دلیل 
فدراسیون کشتی و حتی اتحادیه جهانی دارد، به گفته خیلی از کارشناسان نبود 
مشابه او در بخش فنی است. حالا رییس فدراسیون این روزها باز هم کنار تشک 
آمده تا سال آینده برخلاف سال جاری سال خوبی از نظر نتیجه گیری برای 

کشتی آزاد ایران باشد. 
رسول خادم در حاشیه تمرین امروز تیم ملی کشتی آزاد با خبرنگار "ورزش 
سه" به گفت و گو نشست که مشروح صحبت های رییس فدراسیون کشتی را 

در ادامه می خوانید.
تمرینات برای من کاملا جدی است

هم تیم ملی کشتی آزاد و هم تیم ملی کشتی فرنگی اولین مرحله اردوی خود 
را برای حضور در مسابقات آسیایی آغاز کرده اند. در بین کشتی گیرانی که هم 
اکنون در اردوی تیم های ملی هستند، نفراتی هستند که قرار است در جام تختی 
کشتی بگیرند. همچنین جمعی از این نفرات هم در کشتی آزاد و هم فرنگی اوایل 

سال ۹7 باید در جام جهانی شرکت کنند. طبیعتا با توجه به مسابقات پیش رو 
تمرینات شکل جدی به خود گرفته است؛ چون زمان زیادی تا مسابقات آسیایی 

قرقیزستان نداریم. 
مدعیان هر وزن باید خودشان را نشان دهند

برای انتخاب نفرات اعزامی به رقابت های آسیایی انتخابی برگزار می کنیم که 
این فرصتی برای مدعیان هر وزن هست تا خودشان را نشان دهند. نفراتی که 
هم اکنون در اردو هستند، از مدال آوران جهان و المپیک، نفرات برتر قهرمانی 
کشور و مسابقات عمومی انتخاب شدند تا مربیان روی آنها کار کنند و نکات 
لازم را گوشزد کنند. باید نواقصی که کشتی گیران در کارشان دارند، رفع شود. 

با توجه به سابقه پیرمردی سرمربی شدم
فعلا با تشخیص شورای فنی برای اینکه دوستان بتوانند به جمع بندی مناسب 
تر با زمان بیشتری برسند، بنده در خدمت تیم ملی کشتی آزاد هستم و این 
مسئولیت را برعهده گرفتم. با سابقه پیرمردی که بنده در این بخش داشتم، قرار 
است مسئولیت فنی تیم ملی کشتی آزاد را دنبال کنم. البته در کنار من محمد 
طلایی، علیرضا رضایی و دوستان دیگر هم هستند. فکر می کنم بهتر است کمی 
زمان دهید تا جمع بندی های لازم صورت بگیرد. امیدوارم بهترین نتیجه ای که 

مردم انتظارش را دارند، در مسابقات پیش رو اتفاق بیفتد. 
سرمربیگری تیم بزرگسالان کار هر کسی نیست

اینکه کارشناسان یا کشتی گیران می گویند فردی مثل خادم در ایران نداریم، 
نظر لطفشان است. بنده در این اندازه ها نیستم که بگویم مثل من وجود ندارد. 

با این حال معتقدم باید متوجه باشیم که سرمربیگری تیم ملی بزرگسالان 
مسئولیتی نیست که حتی به سادگی بتوان به مربیان بزرگ اعطا کرد یا مربیانی 
را برای قبول این سمت پرورش داد. خیلی ها هستند که مربیان سطح بالایی 
محسوب می شوند و می توانند مربیان رده های سنی جوانان و نوجوانان باشند؛ 
اما وقتی به بزرگسالان می رسیم، ماجرا متفاوت است. مردم انتظار دارند در بین 
۳ تیم برتر جهان باشیم؛ بنابراین موضوع فنی در اولویت آخر قرار می گیرد. 
فاکتورهای دیگری مثل مدیریت و شخصیت خود سرمربی تاثیر بسزایی در 

نتیجه گیری تیم دارد. 
رسیدن به جایگاه محمد بنا کار آسانی نیست

ما محمد بنا را به عنوان یک مربی موفق در کشتی فرنگی داشتیم. حالا به 
مربیان جوان تر میدان داده شده تا آنها بتوانند جای مربی بزرگی مثل بنا را 
بگیرند. با این حال ممکن است خیلی از مربیان چنین تلاشی بکنند؛ اما در 
جایگاه سرمربیگری تیم ملی بزرگسالان نتوانند موفق باشند. من می گویم 
پرورش فردی برای سرمربیگری تیم ملی بزرگسالان هم در آزاد و هم در فرنگی 
کار آسانی نیست. با این حال امیدوارم در آینده مربیانی در هر ۲ رشته داشته 
باشیم تا بتوانند مدیریت خوبی در تیم های ملی داشته باشند و موفقیت کسب 

کنند. 
سوریان را هم محمد بنا پرورش داد

 ما اخیرا تصمیم گرفتیم برای پاسداشت زحمات ۲ بزرگ کشتی ایران یعنی 
عبدالله موحد و محمد بنا، خانه کشتی شماره یک و ۲ را به نام این ۲ نفر کنیم. 
شنیدم که محمد بنا از روی تواضع خود گفته که ای کاش خانه کشتی به نام 
حمید سوریان می شد. باید بگویم که محمد بنا زحمات زیادی برای کشتی 
فرنگی کشیده و مربی خیلی از قهرمان های ما در المپیک و جهان بوده است. 
همین حمید سوریان هم محمد بنا را استاد خودش می داند. ما اگر باز هم محمد 
بنا در کشتی خودمان داشته باشیم، این قابلیت را خواهیم داشت که قهرمان 
هایی همچون حمید سوریان، امید نوروزی و قاسم رضایی را پرورش دهیم. این 
کمترین کاری است که فدراسیون کشتی می توانست برای قدردانی از مربی 

بزرگی مثل محمد بنا انجام دهد. 
بحث تعلیق کشتی همچنان جدی است

نباید فراموش کنیم که بحث تعلیق کشتی همچنان جدی است. فقط برای 
این بررسی پرونده ما در اتحادیه جهانی به تاخیر افتاد که با تعطیلات سال نوی 
میلادی همزمان شد. منتظر هستیم تا ببینیم که چه تصمیمی گرفته می شود. 
امیدوارم که اتفاق بدی برای کشتی ایران رخ ندهد. ما منتظر هستیم ببینیم که 
با شروع فعالیت های اداری در سال جدیدی میلادی چه تصمیمی اتخاذ خواهد 

شد و پیگیر ماجرا هستیم. 
خیلی از اتفاقات ناخوشایند از داخل هدایت می شود

با مسئولان وزارت ورزش در جلسات برگزار شده،  طبق بررسی هایی که 
داشتیم؛ این ماجرا به جریان های سیاسی فعال در کمیته بین المللی المپیک و 
جریان های اقتصادی ذینفوذ برمی گردد. متاسفانه از داخل کشور هم گزارش 
هایی در این باره به دست نهادهای بین المللی و تصمیم گیرنده رسیده است. 
متاسفانه خیلی از اتفاقاتی که در بخش بین المللی برای کشور ما به صورت 
ناخوشایند رخ می دهد، از داخل کشور هدایت می شود یا حداقل از داخل 

حمایت می شود. این اصلا موضوع خوشایندی نیست.

در میان تمام گمانه زنی هایی که برای انتخاب حریفان تدارکاتی تیم ملی صورت گرفت، سرانجام حریف آفریقایی ایران در آخرین روزهای سال ۹۶ به صورت 
رسمی معرفی شد. مشخص نبودن برخی برنامه های تیم ملی در راه آماده سازی برای جام جهانی به خصوص در اردوی ماه مارس که هم زمان با روزهای پایانی 
سال ۹۶ خواهد بود، باعث شد تا در هفته های گذشته گمانه زنی های بسیار زیادی پیرامون بازی های تدارکاتی تیم ملی و زمان آن نقل محافل خبری شود. پیرو 
این گمانه زنی ها سرانجام فدراسیون فوتبال به صورت رسمی از اولین حریف تیم ملی در استارت برنامه های آماده سازی خود در ماه مارس رونمایی کرد تا لیبی به 
عنوان حریف ایران معرفی شود. تیمی آفریقایی نه چندان قدرتمند که براساس افکار کارلوس کی روش برای شبیه سازی دیدار با مراکش در جام جهانی انتخاب شد. 
بنا به اعلام رسمی فدراسیون دیدار دوستانه ایران و لیبی ۲7 اسفندماه در آخرین روزهای سال ۹۶ و قبل از سفر کاروان ایران به اردوی اروپایی در تهران برگزار می 
شود. پیش از این قرار بود این دیدار روز ۲۹ اسفند برگزار شود. همچنین اعلام شد این دیدار دور از چشم نمایندگان رسانه های گروهی و تماشاگران، پشت درهای 

بسته برگزار می شود تا کی روش عملیات پنهان سازی از تیم ملی را استارت بزند.

تیم   ملی فوتبال مراکش اردویی را در کشور قطر برگزار خواهد کرد و بعد از آن هم دو دیدار 
دوستانه خواهد داشت.

 تیم   ملی فوتبال مراکش یکی از حریف های ایران در جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه است. مراکشی ها 
برای حضور قدرتمندانه در جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه قصد دارند که اردویی تدارکاتی را در کشور 
قطر برگزار کنند.سایت عربی کوره نوشت که این اردو در ماه مارس )۱۰ اسفند تا ۱۰ فروردین( 
و بدون حضور رسانه ها برگزار خواهد شد.قرار است که تیم   ملی فوتبال مراکش بعد از این اردو دو 

دیدار دوستانه برابر ازبکستان و صربستان برگزار کند.
نخستین بازی تیم   ملی فوتبال مراکش در جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه برابر ایران خواهد بود.
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فیفا بابت حضور هر بازیکن در جام جهانی ۲۰۱۸ پاداشی را برای باشگاه های آنها در 
نظر گرفته و به این ترتیب باشگاه های ایرانی نیز باید در انتظار پاداش مناسبی باشند.

به گزارش خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم، از صعود به جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه، 
سودی نصیب فوتبال ایران خواهد شد که می تواند بسیاری از مشکلات باشگاه ها 
را حل کند، آن هم باشگاه هایی که در یک سال اخیر حسابی با مشکلات مالی و 
بدهی های سنگین بعضاً میلیاردی مواجه بودند. فیفا علاوه بر پرداخت پاداش به 
فدراسیون تیم هایی که به جام جهانی صعود کرده اند، پاداشی هم برای باشگاه ها در 
نظر می گیرد. آن دسته از باشگاه هایی که در جام جهانی بازیکن داشته باشند، بابت 
حضور بازیکنان شان در جام جهانی پاداش دریافت می کنند و مجموع این پاداش 

۲۰۹ میلیون دلار )حدود ۹۰۰ میلیارد تومان( است.
امیر صدیقی، کارشناس بین الملل و حقوق ورزش در این خصوص به خبرنگار 
خبرگزاری تسنیم گفت: فیفا پاداش ۲۰۹ میلیاردی خود را بین باشگاه های تمام 
بازیکنان ۳۲ تیم حاضر در جام جهانی تقسیم می کند، به این ترتیب که عضویت 
هر بازیکن حاضر در جام جهانی، در باشگاه های دو سال اخیر او بررسی می شود و به 
مدت زمان حضورش در هر باشگاه، این پاداش به باشگاه ها تعلق می گیرد. هر کدام 
از ۳۲ تیم جام جهانی می توانند ۲۳ بازیکن داشته باشند که در مجموع باشگاه های 
7۳۶ بازیکن از پاداش ۲۰۹ میلیون دلاری منتفع خواهند شد. فیفا این مبلغ را بین 
تعداد بازیکنان و تعداد روزهایی که تیم ها درگیر مسابقات جام جهانی هستند )شامل 
روزهای فیفا پیش از جام جهانی و زمان برگزاری مسابقات( تقسیم کرده که به این 
ترتیب باشگاه ها به ازای هر بازیکنی که در جام جهانی داشته باشند، برای هر روز ۸ 
هزار و ۵۳۰ دلار دریافت می کنند. زمان محاسبه شده نیز از دو هفته پیش از شروع 

جام جهانی تا یک روز پس از حضور هر بازیکن در جام جهانی است.
وی افزود: به این ترتیب اگر تیم ایران فقط در مرحله گروهی حضور داشته باشد و 
حتی به مرحله حذفی هم راه پیدا نکند، ۲۶ روز درگیر مسابقات جام جهانی خواهد 
بود، با این حساب فیفا بابت هر بازیکن ۲۲۱ هزار و 7۸۰ دلار به باشگاه هایی که آنها 

را در اختیار داشته باشند پاداش پرداخت می کند. هر تیمی که بیشتر در جام جهانی 
حضور داشته باشد، پاداش بیشتری نصیب باشگاه هایی می شود که در آن تیم بازیکن 
ملی پوش دارند، یعنی اگر تیم ملی ایران موفق به صعود از گروه خود شود، هر باشگاه 
بابت هر بازیکن بیشتر از ۲۲۱ هزار و 7۸۰ دلار می گیرد و سود بیشتری هم از صعود 

تیم ملی نصیب باشگاه ها می شود.
با توجه به اینکه پرسپولیس و استقلال بیشترین ملی پوشان را در اردوهای اخیر تیم 
ملی داشته اند و شانس بیشتری هم برای حضور در جام جهانی دارند، انتظار می رود 
که پاداش میلیون دلاری در انتظار این دو باشگاه باشد، به طور مثال از پرسپولیس 
نفراتی چون علیرضا بیرانوند، سیدجلال حسینی، وحید امیری، محمد انصاری، کمال 
کامیابی نیا و... در تیم ملی حضور دارند. همچنین مهدی طارمی که به تازگی راهی 
الغرافه شده یا حتی رامین رضاییان که از پرسپولیس به اوستنده رفت، اگر در جام 
جهانی در لیست ۲۳نفره تیم ملی باشند، بخشی از پاداش حضور آنها در جام جهانی 
به باشگاه پرسپولیس می رسد. استقلال نیز با داشتن بازیکنانی چون امید ابراهیمی، 
وریا غفوری، سیدحسین حسینی و ... می تواند سهم زیادی از پاداش متعلق به 

باشگاه های ایرانی را برای خود کند.
صدیقی در این خصوص به تسنیم گفت: شرایط به این ترتیب است که فیفا سابقه 
دو سال پیش از جام جهانی بازیکنان را بررسی می کند و به میزان حضور آنها در 
هر باشگاه پاداش می دهد، به طور مثال بخش اعظمی از پاداشی که بابت حضور 
طارمی در جام جهانی از سوی فیفا پرداخت می شود به پرسپولیس می رسد و مبلغ 
زیادی نصیب الغرافه نخواهد شد. اگر به این شکل میزان پاداش ها را محاسبه کنیم، 
پیش بینی می شود دو باشگاه پرسپولیس و استقلال به دلیل داشتن تعداد بیشتری 
ملی پوش در جام جهانی، عددی حدود یک میلیون دلار پاداش از فیفا دریافت کنند.

اگر تیم ملی ایران فقط در مرحله گروهی جام جهانی حضور داشته باشد، مبلغی 
حدود ۵ میلیون و ۱۰۰ هزار دلار )حدود ۲۲ میلیارد تومان( به باشگاه هایی تعلق 
می گیرد که در جام جهانی بازیکن دارند. از طرفی کارلوس کی روش اعلام کرده 

حدود ۵۰ درصد بازیکنانی که به جام جهانی خواهد برد لژیونر هستند و حدود ۵۰ 
درصد هم از بازیکنان داخلی استفاده خواهد کرد، از همین رو پیش بینی می شود 
مبلغی حدود ۲.۵ میلیون دلار )حدود ۱۱ میلیارد( پول به باشگاه های ایرانی تزریق 
شود که مبلغ قابل توجهی است و اگر صرف باشگاه ها شود، می تواند مشکلات زیادی 
را حل کند. حالا هر باشگاهی که ملی پوشان بیشتری در تیم ملی داشته باشد، مسلماً 
میزان پاداشی هم که دریافت می کند، بیشتر خواهد شد. این کارشناس بین الملل و 
حقوق ورزش در این خصوص اظهار داشت: باشگاه ها باید سعی کنند شرایط بهترى 
براى بازیکنان شان ایجاد کرده تا از باشگاه آنها تعداد بیشترى در تیم ملی حضور 
داشته باشند، به این ترتیب از حضور تیم ملی در جام جهانی سود بیشتری نصیب 

آنها می شود.

 سهم میلیاردی باشگاه ها از حضور تیم ملی در جام جهانی ۲۰۱۸؛ 

پول چشمگیر در انتظار پرسپولیس و استقلال

بازیکن تیم ملی فوتبال ایران می گوید حضور یک تا یک و نیم روزه در اردوی 
تیم ملی باعث می شود، بازیکنان خود را در فضای جام جهانی ببینند و این کمک 
بسیار بزرگی برای تصویرسازی از آن چه قرار است با آن روبه رو باشیم، خواهد بود.
 امید ابراهیمی درباره تمرینات یک تا یک و نیم روزه در تیم ملی پس از پایان 
بازی های لیگ برتر گفت: فکر می کنم ایده بسیار خوبی است که اجرایی شد. ما 
چند ماه بسیار سخت تا جام جهانی داریم و باید از لحظه لحظه آن استفاده کنیم. 
انتظاراتی که از تیم ملی وجود دارد در عین حال که سخت است اما برای مجموعه 
تیم ملی شیرینی به همراه دارد. شیرین از این جهت که تیم ملی با هدایت 
کارلوس کی روش و با این بازیکنان چنان خوب نتیجه گرفته که انتظارها این 
چنین بالا رفته است و همه انتظار دارند تیم ملی به دور دوم صعود کند یا نتایج 
موفقیت آمیزی کسب کند بنابراین برای بالا رفتن شانس  تحقق رویای هواداران 
باید همه در کنار هم باشیم و با یک حمایت کامل تیم ملی را به جام جهانی 
بفرستیم. ابراهیمی با اشاره به رقبای ایران در جام جهانی گفت: باید واقع بین 
باشیم. کار بسیار سختی در جام جهانی خواهیم داشت. باید خیلی تلاش کنیم 
و باید امکانات و بازی های دوستانه خوبی برایمان فراهم شود تا بتوانیم با حداکثر 
آمادگی وارد جام جهانی شویم. بازیکن تیم ملی با بیان این که حضور در تمرینات 

یک تا یک و نیم روزه تیم ملی یکی از راهکارهای بسیار خوبی است که به افزایش 
آمادگی بازیکنان می انجامد، گفت: اتفاق خیلی خوبی است که کادر فنی ما پنج ماه 
پیش از آغاز جام جهانی تمام تمرکزش را روی این برنامه گذاشته است؛ برنامه ای 
که همه جزییات بازیکنان را زیر نظر دارد. یکی دیگر از نکات خیلی مهم این برنامه 
این است که بازیکنان با حضور در مجموعه "پک" خودشان را در جام جهانی تصور 
می کنند. این که ذهن ما از الان آماده حضور در جام جهانی می شود و می دانیم 
که در جام جهانی با چه چیزی روبه رو می شویم. یکی از بهترین تمهیداتی است 
که در نظر گرفته شده است. تفاوت را وقتی متوجه می شوید که تصور کنید، 
قرار بود بدون اجرای این برنامه، یک ماه مانده تا جام جهانی تازه کارمان را برای 
تصویرسازی جام جهانی آغاز می کردیم. مطمئنا این نوع آماده سازی نتیجه اش را 
در جام جهانی نشان می دهد. ابراهیمی با اشاره به شرایط اردویی که در همین 
تمرین یک روزه ایجاد می شود، گفت: بزرگترین حسن این اتفاق این است که 
بازیکنان ملی پوش از تیم های مختلف می توانند در کنار هم باشند و این به اتحاد 
بیشتر در تیم کمک می کند. در این یک روز ذهن و تفکرمان یکی می شود. 
امیدوارم با تداوم این برنامه و انجام بازی های مناسب بتوانیم شانس این را داشته 

باشیم تا آنچه مردم می خواهند را عملی کنیم.

ابراهیمی: خودمان را در جام جهانی حس می کنیم

شجاع خلیل زاده برای دومین بار در این فصل محروم شده و بعد از ۱۹بازی دومین بار از ترکیب اصلی دور خواهد شد.
 با بیرون رفتن شجاع خلیل زاده از ترکیب بازی با مشکی پوشان خط دفاعی پرسپولیس دچار تغییرات زیادی خواهد شد. به احتمال 
بسیار زیاد محمد انصاری به دفاع میانی می رود تا حسین ماهینی به دفاع چپ منتقل شود. در این صورت صادق محرمی مدافع راست 

ثابت تیم در مشهد خواهد بود.
البته یک احتمال دیگر هم وجود دارد و آن اینکه شایان مصلح در دفاع چپ بازی کند که در این صورت ماهینی در دفاع راست 
باقی خواهد ماند. با این حساب تمرینات قبل از بازی با مشکی پوشان برای محرمی و مصلح حیاتی و سرنوشت ساز به نظر می رسد. هر 
چند بعید نیست برانکو از الان تصمیمش را گرفته باشد و احتمالا شانس محرمی برای بازی کردن بیشتر باشد اما مصلح هم با انگیزه 
کار خواهد کرد چرا که شاید اصلا برانکو نخواهد ماهینی را از پست اصلی اش تغییر بدهد و بازی کردن با ماهینی تدافعی تر نسبت به 

محرمی که در دفاع ضعیف تر از حمله است در خارج از خانه عقلانی تر است.

روز گذشته اشاره کردیم که سجاد شهباززاده از ذوب آهن و تراکتورسازی تبریز پیشنهاد دارد و با توجه به شانس کم او برای 
بازی در استقلال، احتمال حضورش در ذوب آهن زیاد است. با این حال، او به مدیران استقلال اعلام کرده که می خواهد بماند 
و دوباره برای رسیدن به ترکیب استقلال تلاش کند. در این راستا، خبر می رسد که وینفرد شفر سرمربی استقلال اعلام کرده 
نیازی به این بازیکن ندارد و با توجه به حضور مهاجم خارجی، بازی به شهباززاده نمی رسد و بهتر است به تیم دیگری برود. 
مدیران استقلال هم موضوع را به مهاجم تیم شان اعلام کردند و تصور می شد شهباززاده پس از مذاکره با مسئولان باشگاه 
رضایت نامه بگیرد و جدا شود، اما او سخت پای حرفش ایستاد و اعلام کرد طبق قراردادش می خواهد بماند. مدیران استقلال 
بارها به شهباززاده اعلام کرده اند که تیم هایی چون تراکتورسازی و ذوب آهن خواهان او هستند و می تواند در این تیم ها شانس 
دوباره پیدا کند، اما مهاجم شماره ۱۰ استقلال اصرار دارد بماند. باید دید در نهایت کش و قوس شهباززاده و مدیران استقلال 

چه نتیجه ای در پی خواهد داشت.

 اصرار شهباززاده برای ماندن در استقلال با وجود اعلام نظر شفر رقابت محرمی و مصلح برای بازی در مشهد



5 علمی و سلامت 

نخستین نوشیدنی صبح چه باشد؟ 
نخستین نوشیدنی که هنگام صبح مصرف می کنید چه چیزی است؟ اگر این 
نوشیدنی شامل آب و لیمو نمی شود ممکن است برخی فواید فوق العاده که به سود 

سلامت شما هستند را از دست بدهید.
 نوشیدن آب به همراه لیمو در هر زمان از روز می تواند به بهبود شرایط سلامت 
شما کمک کند. آب به دلیل این که مواد مغذی را به سلول های شما منتقل می 

کند، مفید است و همچنین به دفع مواد زائد از بدن کمک می کند.
به گفته اشلی کوف، متخصص تغذیه، با افزودن لیمو یا آبلیمو شرایط آب هرچه 
بیشتر قلیایی سازتر می شود. این می تواند برای دستگاه گوارش مفید باشد، زیرا 
محیط بهتری را برای رشد باکتری های خوب فراهم می کند. لیمو ترشح بی 
کربنات سدیم درون روده کوچک را تحریک می کند و این می تواند به تسکین 

سوء هاضمه کمک کند.
به گفته استفانی فراری، متخصص تغذیه، هیچ دلیلی برای ننوشیدن آب لیمو 
وجود ندارد. این نوشیدنی بدن را هیدارته نگه می دارد و از این رو عملکرد عضلانی 
و گوارش را بهبود می بخشد. همچنین، نوشیدنی آب لیمو ممکن است به کاهش 
وزن نیز کمک کند. این در شرایطی است که مزه تلخ لیمو می تواند به افزایش تولید 

صفرا و جریان آن کمک کند.
چه چیزی درباره لیمو خاص است؟ 

لیمو نه تنها عطر و طعم خوبی دارد و می توان از آن به همراه خوراکی ها و 
نوشیدنی های مختلف استفاده کرد، بلکه منبع فوق العاده برای ویتامین C، پلی 

فنول ها، و آنتی اکسیدان ها نیز است.
افزون بر این، آنتی اکسیدان های قدرتمند موجود در این میوه به مقابله با آسیب 

رادیکال های آزاد کمک می کنند.
نوشیدن آب لیمو به عنوان نخستین چیزی که هنگام صبح مصرف می کنید، 
آنتی اکسیدان های مورد نیاز بدن برای جوان سازی پوست و حفظ ظاهر با طراوات 

آن را در اختیار بدن قرار می دهد.
چرا باید آب لیمو را صبح هنگام بنوشید؟ 

اگر مصرف آب لیمو در هر زمان از روز می تواند برای بدن انسان مفید باشد، پس 
چرا نوشیدن صبح هنگام آن بسیار اهمیت دارد؟

به گفته پل سالتر، متخصص تغذیه و کاهش وزن، فواید نوشیدن آب لیمو 
صبحگاهی ممکن است بیشتر با نوشیدن آب مرتبط باشد تا خود لیمو. نوشیدن 
یک لیوان بزرگ آب می تواند به تامین آب مورد نیاز بدن پس از یک دوره عدم 

مصرف مایع کمک کند. همچنین، این اثر مثبتی بر سرکوب اشتها دارد.
هنگامی که صبح از خواب بیدار می شوید، بدن شما در حالت کم آبی قرار دارد. 
از آنجایی که چند ساعت را بدون خوردن یا نوشیدن پشت سر گذاشته اید، دستگاه 
گوارش همانند یک اسفنج تمیز است. آغاز روز با نوشیدن یک لیوان آب لیمو به 
معنای آغاز روز با یک منبع خوب برای ویتامین C که توسط لیمو تامین می شود 

و فواید طبیعی تامین آب مورد نیاز بدن توسط آب است.
به عنوان پاداش اضافی، اگر آب لیمو را جایگزین نوشیدنی های ناسالم مانند قهوه 
های شیرین شده با شکر کنید، کاهش کالری و افزایش مواد مغذی دریافتی را 

تجربه خواهید کرد، که یک وضعیت برد-برد محسوب می شود.

با مزاج سرد و خشک آشنا شویم
افرادی که مزاج سرد و خشک دارند، لاغر هستند، پوست های رو به تیره دارند و 
ممکن است در آنها چروک پوستی، موی زائد، مجعد شدن و شکستن موها، شکستگی و 

شکنندگی ناخن ایجاد شود.
دکتر سیدمهدی میرغضنفری؛ عضو هیات مدیره انجمن علمی طب سنتی ایران و  عضو 
هیات علمی و مدیر گروه طب سنتی دانشگاه علوم پزشکی ارتش،  در پاسخ به سوال زندگی 
آنلاین در مورد خصوصیات مزاج سرد و خشک گفت: »یکی دیگر از مزاج هایی که در میان 

انسان ها هست، مزاج سرد و خشک است.
افرادی که مزاج سرد و خشک دارند، لاغر هستند، پوست های رو به تیره دارند و ممکن 
است در آنها چروک پوستی، موی زائد، مجعد شدن و شکستن موها، شکستگی و 

شکنندگی ناخن ایجاد شود.
از نظر روحی، افراد حساس و تحریک پذیری هستند و فکر و خیال و مالیخولیا، گمان بد 

و بدبینی، بددلی و شکاکیت ممکن است در این افراد شایع باشد.
بنابراین ممکن است احتمال برخی از بیماری های مغز و اعصاب مثل افسردگی یا 

توهمات در افراد با مزاج سرد و خشک بیشتر باشد«.
وی افزود: »این افراد در فصول سرد مخصوصا پاییز و در اقلیم های سردسیری مخصوصا 
اقلیم های کوهستانی که آنجا هم هوا و مزاج به سمت سردی و خشکی است، خیلی اذیت 
می شوند و باید توجه داشته باشند که بدن ها، پوست و مخاطات خشکی دارند و بسیار 
لازم است که همواره مخصوصا در فصول خشک مثل تابستان و پاییز با روغن هایی مثل 
روغن بادام شیرین، روغن نارگیل و کرم هایی که به پوست شان می سازد، حتما پوست 

خود را چرب کنند.
این افراد می توانند بعد از شستشو و قبل از خروج از حمام، کل بدن را روغن مالی نمایند 
که این خشکی پوست و عوارض مربوطه رفع شوند و کیفیت و حالت پوست شان خوب 

شود«.
دکتر میرغضنفری اظهار داشت: »مسلما افراد با مزاج سرد و خشک باید از مصرف 
سردیجات و موادی که مزاج سرد و خشک دارند مخصوصا ترشی، سرکه و مواد ترش 

پرهیز کنند.
خوردن فست فودها و غذاهای مانده برای همه افراد نامناسب و برای این افراد بسیار بدتر 

و دارای عوارض بیشتر خواهد بود.
به طوری که مشکلات مختلف اسکلتی، عضلانی، گوارشی و مغز و اعصاب در آنها اتفاق 
می افتد. توصیه می شود این افراد از شیر گرم همراه مقداری زنجبیل یا عسل استفاده کنند.
عسل،  شیرینی های طبیعی،  مویز و خرما برای این افراد بسیار مفید است. خوب است این 

افراد زعفران و  گل گاوزبان را به صورت دمکرده مصرف کنند.
استفاده از چای ها و نوشیدنی های گرم مانند چای زعفران و چای دارچین برای شان 

توصیه می شود و بدن شان را گرم می کند«.
این عضو هیات مدیره انجمن علمی طب سنتی ایران گفت: »در این افراد مقداری 
کم خونی شایع است و خون شان مقداری تیره است و ممکن است در عادت ماهیانه خانم ها 
خود را نشان بدهد. خوردن غذاهایی که اصطلاحا خونساز هستند، گوشت های قرمز، برنج، 

نان، قدری چربی و کره، چربی های طبیعی و روغن حیوانی به این افراد توصیه می شود.
مسلما فعالیت بدنی هم برای این افراد مفید است، چون بدن شان را از سردی به سمت 
گرمی پیش می برد. حتما باید لباس کافی بپوشند که سرما در بدن شان و در استخوان ها، 

عضلات و مفاصل نفوذ نکند.
این افراد باید از نظر روحی هم مراقب خود باشند و محیط های تیره و تاریک و فیلم های 
ترسناک و رنگ های تیره برای شان خوب نیست و نیاز به شادی، شادابی و تفریح دارند که 

دچار مشکلات فکری، روحی و روانی نشوند«.

یک دندانپزشک مطرح کرد

دلیل حساس شدن دندان ها پس از ترمیم چیست؟
و  ترمیم  از  پس  دندان ها  شدن  حساس  علل  در خصوص  دندانپزشک  یک 

عصب کشی توضیحاتی را ارائه داد.
علی مرسلی متخصص ریشه درمانی در خصوص علل حساسیت های پس از 
ترمیم دندان اظهار داشت: در زمان برداشت پوسیدگی، با توجه به اینکه در هنگام 
ترمیم دندان، دندان زنده است و دارای عروق و اعصاب در پالپ است، آسیب 

مکانیکی ممکن است به بافت زنده دندان وارد شود.
وی افزود: همین روند درست مانند خوب شدن یک زخم، نیاز به زمان دارد. در 
موارد نادری ممکن است آسیب به حدی باشد که بافت زنده دندان نتواند از عهده 
مهار آسیب بر بیاید و درد التیام پیدا نکند یا اینکه شرایط به گونه ای برود که دندان 
خون رسانی خود را از دست بدهد و در اصطلاح عام عصبش عفونی شده و بمیرد.

مرسلی ادامه داد: در این صورت عفونت می تواند به ناحیه استخوان دور ریشه 
دندان در فک گسترش یابد و حتی در صورتی که علامتی وجود نداشته باشد دندان 

نیاز به درمان ریشه دارد.
از ترمیم، خود مواد  این دندانپزشک توضیح داد: دلیل دیگر حساسیت بعد 
پرکردگی و تحریک توسط خود این مواد و حساسیت به دلیل نشت آن هاست. 
این حساسیت البته موقت بوده و به زودی برطرف می شود. مثلًا نقره موجود در 
ترمیم های فلزی و حساسیت ناشی از اسید استفاده شده در پرکردگی های همرنگ 
دندان می توانند به طور موقت بعد از اتمام درمان موجب حساسیت دندان شوند که 

به مرور با احتمال بالا برطرف می شوند.
این جراح ریشه تصریح کرد: در ترمیم های فلزی )آمالگام( به دلیل رسانا بودن 
فلز طبیعی است که سرعت پاسخ دندان به تغییرات حرارتی بیشتر از دندان های 
عادی باشد. بعد از مدتی ممکن است با توجه به واکنش بافت زنده دندان، این درد 

و حساسیت کمتر شود.
مرسلی گفت: در طولانی مدت نقص پرکردگی، نشت ترمیم، بهداشت ضعیف و 
شروع مجدد پوسیدگی از لبه های ترمیم می تواند باعث درد حساسیتی دندان شود. 
در این صورت مداخله درمانی سریع توسط دندانپزشک با عوض کردن پرکردگی 
و قرار دادن ترمیم جدید می تواند از نیاز دندان شما به عصب کشی جلوگیری 
کند ولی در صورت پیشرفت پوسیدگی و درگیر شدن عصب نیاز به درمان ریشه 

خواهید داشت.
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سال هاست که صنایع تولید شیر به ما می گوید 
نوشیدن شیر برای ما لازم و مفید است و کمکمان 
می کند استخوان ها و دندان هایی سالم داشته باشیم. 
اغراق کرده  فواید شیر  آیا ممکن است در مورد 
باشند؟   شکی نیست که شیر برای رشد کودکان 
مفید است، اما عده ی زیادی از افراد تردید دارند که 
آیا واقعاً نوشیدن شیر برای بزرگسالان هم به همان 
اندازه مفید باشد. اگر عادت دارید هر روز شیر بنوشید 
پس لازم است مطلب زیر را بخوانید، زیرا دلایلی به 
شما ارائه می دهیم که چرا نوشیدن شیر ممکن است 
آن قدرها هم که فکر می کنید برایتان سودمند نباشد.

شیر می تواند تولید خلط را افزایش بدهد
یکی از عوارض ناخوشایند نوشیدن شیر این است 
که می تواند باعث شود بدن خلط بیشتری تولید 
کند. بسیاری از افراد می توانند متوجه شوند با توقف 
نوشیدن شیر گاو، بینی و سینه شان صاف تر می شود. 
اگر شما هم خلط زیادی تولید می کنید، می تواند 

سیستم گوارشتان را هم تحت تأثیر قرار بدهد.
شیر می تواند باعث نفختان بشود

وقتی جوان تر بودیم بدن ما جوری تنظیم شده بود 
که می توانست شیر را به خوبی هضم کند و دچار 
نفخ نشویم اما با افزایش سن، توانایی خود را برای 
هضم کامل شیر از دست می دهیم. نوشیدن زیاد 
شیر در دوران بزرگسالی چندان کار درستی نیست 
چون شیر برای مدت طولانی در معده می ماند و 
قندهای آن تخمیر می شوند که می تواند باعث نفخ 

شود.
شیر لزوماً استخوان ها را محکم تر نمی کند

وقتی کودک بودید، استخوان های شما در حال 
رشد بودند، برای همین به کلسیم شیر نیاز داشتید 
تا رشدی سالم داشته باشید و استخوان بسازید. اما 
با بالا رفتن سن، می توانیم با رژیم غذایی متعادل 
و سالم، کلسیم کافی را به دست بیاوریم، بنابراین 

کلسیم اضافی شیر دیگر مورد نیازمان نیست.
شیر می تواند باعث بروز آکنه شود

اینکه نوشیدن شیر گاو می تواند موجب آکنه شود، 
صورت  مطالعه ای  سال ۲۰۰7،  در  دارد.  واقعیت 
گرفت که ثابت کرد بین نوشیدن شیر و بروز آکنه، 
یک ارتباط قطعی وجود دارد. محققان دریافتند شیر 
گاو، آکنه های موجود را تشدید کرده و در برخی 

موارد باعث بروز آکنه های جدید می شود.
شیر می تواند وزنتان را بالا ببرد

نوشیدن روزانه ی شیر می تواند باعث اضافه وزن 
شود، حتی اگر شیر کم چربی بنوشید. در مطالعه ای 
که روی کودکان انجام شد، معلوم شد بین مقدار 
شیری که آن ها روزانه می نوشیدند و وزنی که اضافه 
کرده بودند، ارتباط مستقیمی وجود دارد. جالب 
کردن  جایگزین  دریافتند  محققان  بدانید  است 
نوشابه های گازدار به جای شیر، تفاوت بسیار کمی 

در اضافه وزن این کودکان ایجاد کرده بود. 
شیر می تواند احتمال بیماری های قلبی را 

افزایش بدهد
تمام فرآورده های لبنی، کلسترول و چربی اشباع 
زیادی دارند و این می تواند موجب انسداد عروق و 
بیماری قلبی شود. حتی یک لیوان شیر ۲ درصد 
چربی، به اندازه ی سه ورق گوشت چربی دارد. با 
توجه به اینکه نوشیدن شیر چندان فایده ای برای 
سلامت استخوان ها ندارد، افزایش ریسک بیماری 
قلبی که از نوشیدن شیر ناشی می شود، دلیلی کافی 

است تا نظر شما را در مورد آن تغییر بدهد.
شیر می تواند نرخ مرگ و میر را در زنان 

مبتلا به سرطان سینه بیشتر کند
با  پرچرب  شیر  مانند  پُرچرب  لبنیات  مصرف 
افزایش نرخ مرگ و میر در زنانی که سرطان سینه 
دارند ارتباط دارد. مطالعه ای دریافته مصرف فقط 
نیم وعده شیر پُرچرب در روز، موجب افزایش قابل 

توجه ریسک فاکتوری برای سرطان سینه شده بود. 
دلیلش هم می تواند وجود هورمون های استروژنیک 

در شیر باشد.
شیر گاو حاوی آنتی بیوتیک ها و 

هورمون هاست
دامداران به طور مرتب از هورمون های مصنوعی 
برای افزایش تولید شیر گاو استفاده می کنند و 
همچنین ممکن است برای کاهش التهاب غدد 
پستانی گاو از آنتی بیوتیک ها نیز استفاده کنند. 
تأثیرات این آلاینده ها در شیر گاو دیده می شود 
که می توانند موجب سرطان شده و همچنین روی 

کارکرد کلیه ها و مجاری ادرار اثر بگذارند.
شیر می تواند ریسک سرطان تخمدان را 

افزایش بدهد
به  وقتی لاکتوز شیر در بدن گوارش می شود، 
گلاکتوز تبدیل می شود که می تواند برای سلول های 
تخمدان سمی باشد. مطالعه ای که روی زنان انجام 
شد نشان داد آن هایی که هر روز شیر می نوشیدند، 
7۰ درصد بیشتر در معرض ابتلا به سرطان تخمدان 

قرار داشتند.
ممکن است به شیر آلرژی داشته باشید

برخی از افراد به شیر حساسیت دارند و این آلرژی 
شایع تر از آنی است که فکرش را می کنید. تقریباً 
یک سوم افراد به شیر حساسیت دارند و برای این 
اشخاص نوشیدن شیر می تواند موجب ناراحتی معده 
و استفراغ شود و حتی واکنشی آنافیلاکسی مرگبار 

به وجود بیاورد.
در  این مشکلات  باشید که  داشته  توجه  البته 
همه ی افراد به وجود نخواهد آمد؛ نوع شیر مصرفی 
)ارگانیک و طبیعی و ...(، میزان چربی شیر مصرفی 
)بدون چربی، کم چرب، پرچرب و ...(، مقدار شیر 
مصرفی، مزاج فرد از نظر طب سنتی و برخی عوامل 

دیگر نیز تاثیرگزارند.

 

یک دانشمند ایرانی حسگرهایی برای رصد باکتری 
های معده ساخته و طی آزمایش ها متوجه شد این 
عضو بدن انسان مانند یک سیستم ایمنی ثانویه عمل 

می کند.
دانشگاه  محققان  کمک  با  ایرانی  دانشمند  یک 
آزمایش حسگرهایی  استرالیا نخستین  RMIT در 
کوچک را انجام دادند که پس از بلعیده شدن، تغییرات 
در سطح گازهای معده را برای بررسی سلامت این 

عضو رصد می کند.
این آزمایش ها نشان داد احتمالا معده انسان نیز 
سیستم ایمنی خود را دارد که با مهاجمان خارجی 

مبارزه می کند در هرحال اطلاعات از دستگاه های 
کوچک داخل معده افراد به موبایل هایشان ارسال می 
شد و محققان توانستند فرایند هضم غذا را به طور 

واقعی رصد کنند.
از آنجا که از هر ۵ نفر یک نفر دچار اختلال معده 
است، فناوری جدید به شناسایی و اجتناب از این موارد 
کمک زیادی می کند. از سوی دیگر محققان در این 
اواخر معده را مغز دوم انسان نامیده اند. اکنون شواهد 
نشان می دهد این عضو به عنوان سیستم ایمنی ثانویه 

نیز عمل می کند.
 دکتر کوروش کلانترزاده یکی از مولفان این تحقیق 

و مخترع حسگر در این باره می گوید: قبلا ما برای رصد 
فعالیت معده باید نمونه مدفوع را آزمایش می کردیم 
یا به وسیله جراحی نمونه گیری و تحلیل باکتری های 
معده انجام می شد. اما اختراع جدید ما بدان معناست 
که می توان آنها را به طور واقعی رصد کرد. کپسولی که 
ما ساختیم  به شیوه غیرتهاجمی میکروب های معده 

را رصد می کند.
کلانترزاده با کمک محققان  با اندازه گیری گازهایی 
آزاد می شود،  فرایندهای مختلف در معده  که در 
متوجه شدند این عضو برخی ترکیبات را اکسیده می 
کند که فرایندی پراسترس برای بدن انسان است. 
اکسیداسیون در صورت تکرار زیاد به پیری، سرطان 
و ایجاد بیماری قلبی منجر می شود. در همین راستا 
مواد حاوی آنتی اکسیدان راهی آسان برای اجتناب از 

این خسارت ها است.
اما بدن انسان به میزان متوازنی از فرایند اکسیداسیون 
نیاز دارد. این فرایند الکترون سلول ها را می گیرد و آنها 
را خلع سلاح می کند. از سوی دیگر گلبول های سفید 
نیز با فرایند اکسیداسیون سلول های باکتری را از بین 

می برند.
 حسگرهای جدید همچنین نشان دادند معده فرایند 

اکسیداسیون را انجام می دهد.
کلانتر زاده در ادامه می افزاید: ما متوجه شدیم معده 
برای شکستن ترکیبات خارجی فرایند اکسیداسیون را 
انجام می دهد. به عبارت دیگر معده می داند چه چیزی 
بیش از حد معمول در بدن مانده و به فرایند معمول 
هضم واکنش نشان نمی دهد.  این خود نوعی سیستم 

ایمنی ایجاد می کند که تابه حال مشاهده نشده بود.

ربات امنیتی همه کاره برای کار در خانهدانشمند ایرانی حسگر رصد معده ساخت
 از راه رسید

»روزی« نام تازه ترین ربات امنیتی تولید شده برای استفاده در منازل است که از هوش 
مصنوعی بالایی برای حفاظت از افراد برخوردار است.

ربات یادشده علاوه بر حفاظت از منزل برای تمیزکاری و نظافت، مراقبت از کودکان و 
سالمندان، همراهی با افراد و غیره نیز قابل استفاده است.

ربات »روزی« همچنین می تواند اشیا را بلند کند و در دست بگیرد و آنها را به افراد دیگر 
بدهد. لذا ربات یادشده می تواند یک جاروبرقی را با دستانش کنترل کند و محیط اطراف 

را تمیز کند. این ربات می تواند اشیا را هم جابجا کند.
ربات روزی مجهز به دوربین هایی نیز هست که می توانند چهره ساکنان منزل را به 
خاطر بسپارند و لذا حضور افراد غریبه را تشخیص دهد. گشت زنی نیز با توجه به ابعاد 

کوچک و وزن نسبتا کم آن کار ساده ای است.
ربات روزی با دستیار صوتی هوشمند الکسا نیز سازگاری دارد و لذا می تواند به سادگی 
با افراد صحبت کند. قیمت و زمان عرضه این ربات اعلام نشده، اما می توان حدس زد که 

این ربات قیمت بالایی داشته باشد.

کفی کفش میزان خستگی را می سنجد
نوعی کفی هوشمند برای کفش ساخته شده که مملو از حسگرهای مختلف است و 

خستگی فرد را می سنجد.
دو سال قبل در CES ۲۰۱۶ یک جفت کفش ورزشی رونمایی شد که با فشاردادن 
یک دکمه در اپلیکیشن موبایل، بندهای آن بسته می شد. اکنون همین شرکت به نام 
Zhor Tech یک کفی هوشمند ساخته است. این کفی مملو از حسگرهای مختلف است 
که گام های فرد را می شمارد، میزان خستگی را می سنجد، وضعیت قامت فرد را تحلیل 
و هرگونه لرزشی را اطراف فرد رصد می کند. به گفته تولید کننده این کفی ایمنی برای 
افرادی طراحی شده که در صنعت ساختمان سازی یا مشاغل مشابه فعالیت می کنند. به 
عنوان مثال این کفی می تواند وجود خطر برای کاربر را ردیابی کند و آن را به مدیر یا 
ناظر اطلاع دهد. البته کل این سیستم همراه یک اپلیکیشن موبایل عرضه می شود. علاوه 
بر آن می توان کل این فناوری را در کف کفش نیز به کار برد اما تولید کننده اکنون فقط 
قصد دارد گجت خود را به بازار عرضه کند.  این کفی در ماه سپتامبر با قیمت ۱۴۹ دلار 

عرضه می شود.

ساعت هوشمندی که با گرمای بدن کار می کند
شرکت ماتریکس نمونه اولیه یک ساعت هوشمند را تولید کرده که برای تامین انرژی و 

فعالیت از گرمای بدن انسان استفاده می کند.
این ساعت قادر به تولید انرژی ترموالکتریک است. اگر چه تولید محصولاتی که به این 
روش کار می کنند بی سابقه نیست، اما معمولا برق به دست آمده به این شیوه بسیار 
محدود است و نمی تواند برای روشن نگهداشتن وسایل مختلف در طولانی مدت کارآیی 
داشته باشد. پیش از این نمونه های اولیه ساعت های هوشمند یا مچ بندهای ورزشی بر 
همین مبنا تولید شدند که کارآیی لازم را نداشتند. اما ساعت پاورواچ ایکس که قادر به 
دریافت پیام ها و اطلاعیه های گوشی های هوشمند از طریق بلوتوث نیز هست یک استثنا 
در این زمینه محسوب می شود. این ساعت که از دیگر کارکردهای متداول در ساعت های 
هوشمند نیز برخوردار است ۲۵۰ دلار قیمت دارد و در سه ماهه اول سال ۲۰۱۸ روانه 

بازار می شود.

کوچک ترین حافظه یک ترابایتی دنیا عرضه شد
در حالی که در نمایشگاه سی ای اس ۲۰۱۸ بسیاری از شرکت ها بر سر عرضه تولید 
نمایشگرها و تلویزیونهای غول پیکر با یکدیگر رقابت می کنند، برخی دیگر به دنبال تولید 

محصولات مینیاتوری هستند.
کوچک سازی ابزار و لوازم ذخیره سازی اطلاعات از جمله آرزوهای همیشگی انسان بوده 
و شرکت سن دیسک با عرضه نمونه اولیه یک حافظه فلاش که کوچک ترین حافظه یک 

ترابایتی USB-C می باشد، به موفقیت بزرگی دست یافته است.
 USB به جای پورت USB-C مهم ترین مزیت این حافظه سازگاری آن با پورت
۳.۰ است که سرعت انتقال داده ها را بسیار سریع تر می کند. حافظه یادشده را می 
توان به راحتی به گوشی های هوشمند متصل کرد و از آن به طور مستقیم استفاده 

کرد.
سن دیسک هنوز زمان تولید انبوه و قیمت حافظه تازه خود را اعلام نکرده است. البته 
باید توجه داشت قیمت حافظه های یک ترابایتی اس اس دی با پورت USB-C حدود 
۳۵۰ دلار است و لذا بعید به نظر می رسد که این محصول تازه سن دیسک با قیمت 

کمتری روانه بازار شود.

شرکتی در آمریکا پس از ۳۰ سال تحقیق پیازی بدون اشک تولید کرده که 
در آینده به بازار عرضه می شود.

شرکتBayer نخستین پیاز بدون اشک و شیرین به نام Sunions را در آمریکا 
پرورش داده است. قرار است این محصول در آینده به بازارهایی مخصوص ارسال 
شود.به گفته تولید کننده Sunions از لحاظ ژنتیکی مهندسی نشده اما در یک 

پروژه هیبرید کردن پیازهای مختلف طی ۳۰ سال تولید شده است.
این درحالی است که آشپزها مدتهاست از اشک ریختن هنگام خرد کردن پیاز 
گله دارند. این مشکل چنان فراگیر است که سوال »چگونه بدون اشک ریختن 
پیاز خرد کنم؟« بیش از ۱.۱ میلیون پاسخ در گوگل دارد و تعداد ویدئوهای 

مربوط به این سوال در یوتیوب بیش از ۶ میلیون بازدید داشته اند.
دلیل اشک ریختن آن است که پیاز حاوی ترکیبات متلاطمی است که پس 
از بریدن آن با آب طبیعی چشم انسان واکنش نشان داده و اسید سولفوریک 
ایجاد می کنند. به همین دلیل چشم انسان اشک تولید می کند تا این مشکل را 
برطرف کند. درهمین راستا Bayer محصولSunions را تولید کرده که برخلاف 
پیازهای معمولی پس از انبار شدن ترکیبات متلاطم آن افزایش نمی یابد. بلکه 

این ترکیبات در پیاز مذکور کاهش می یابد بنابراین تاثیر اشک ریختن پس از 
خرد کردن نیز از بین می رود. آزمایش های Sunions نیز بدون اشک بودن این 
پیاز را تایید کرده اند. علاوه برآنکه این پیاز بدون اشک است بلکه طعم شیرین 

تری نیز دارد و به همین دلیل حتی می توان آن را خام خورد!

یک شرکت فناوری های توانبخشی دستکشی ابداع 
کرده که به بیماران مبتلا به آسیب های نخاعی در 
انجام کارهای روزمره کمک می کند. شرکت فناوری 
یاری رسان "نئوفکت" )Neofect( اعلام کرد بیماران 
مبتلا به آسیب های نخاعی، با سه چالش بزرگ روبرو 
هستند که زندگی روزمره آنها را تحت الشعاع قرار 
می دهد. یعنی کارهایی مانند باز کردن و بستن درها، 
لیوان  مانند یک  اشیایی  برداشتن  و  مسواک زدن 
آب. این شرکت برای کسانی که ممکن است نیاز 
به ویلچر داشته باشند و در استفاده از دست هایشان 

رباتیک  دستکش  یک  هستند،  محدودیت  دچار 
تولید کرده است که علاوه بر انگشت های سبابه و 
میانی، کف دست را هم می پوشاند. این دستکش که 
به زبان اسپانیایی "نئومانو" )NeoMano( به معنی 
"دست جدید" نام دارد، به یک پد لاستیکی متصل 
می شود که می توان آن را با آرنج یا بازو کنترل کرد تا 
حرکات برداشتن و رها کردن را فعال سازد. مکانیزم 
این دستکش ساده است: دو سیم در طول هر انگشت 
ادامه دارد و برای فعال ساختن عمل برداشتن، آنها را 
می چرخاند و به کاربر این امکان را می دهد که اشیای 

تا وزن یک کیلوگرم را بلند کند. به گفته نئوفکت، این 
دستکش سبک وزن برای استفاده روزانه طراحی شده 
است. این شرکت که در سال ۲۰۱۰ بنیانگذاری شد، 
پیش از این، برای کمک به هماهنگی چشم و دست 
در توانبخشی پس از سکته مغزی، دستکش هوشمند 
" Rapael" را ساخته بود.  به گفته سخنگوی این 
شرکت، این دستکش در آینده بهتر خواهد شد، چرا 
که آنها در حال برنامه ریزی برای افزودن سیستم 
فعالسازی این دستکش از طریق تشخیص صدا و 

حرکت سر هستند.

پیاز ها بدون اشک می شوند!

ابداع یک دستکش رباتیک برای بیماران مبتلا به فلج کامل اندام

۶عادت ناسالم بعد از وعده های غذایی اصلی 
را کنار بگذارید

بسیاری از رفتارهای غلط که بعد از صرف وعده های غذایی به صورت عادت در آمده 
اند، منجر به ناراحتی های گوارشی، سوء هاضمه، و حتی عدم جذب مواد مغذی خواهد 
شد. اغلب افراد پس از غذا خوردن به نوشیدن چای، چرت بعد از ظهر، میوه خوردن و… 
عادت دارند و معتقدند این اعمال به هضم بهتر غذا کمک می  کند. در اینجا ۶ اشتباهی 

که بعد از غذا خوردن باید از آنها اجتناب کنید، معرفی شده است:
خوابیدن: رفتن به خواب بلافاصله بعد از غذا خوردن، خطرناک است و علاوه بر 
خطر اضافه وزن، منجر به افزایش سوزش سر دل و افزایش خطر مرگ ناشی از سکته 
مغزی می شود. حداقل تا دو ساعت بعد از صرف غذا، خوابیدن یا دراز کشیدن را 

فراموش کنید.
نوشیدن چای: بخصوص اگر از کم خونی رنج می برید، نوشیدن چای را بلافاصله 
بعد از غذا کنار بگذارید. نوشیدن چای باعث کاهش جذب آهن غذا می وشد. اگر کمبود 

آهن دارید یا باردار هستید، حداقل یک ساعت بعد از مصرف غذا چای بنوشید.
میوه خوردن: خوردن یک تکه میوه پس از غذا، بهترین ایده نیست. میوه نیاز به 
آنزیم های مختلف برای هضم دارد و بهترین زمان برای مصرف آن زمانی است که معده 
شما به طور کامل پر نشده است. خوردن میوه بلافاصله بعد از غذا باعث می شود که هوا 
داخل معده جمع شده و نفخ شدید ایجاد شود، بنابراین حداقل یک ساعت قبل از غذا 

و دو ساعت بعد از غذا میوه بخورید.
ورزش: بلافاصله بعد از صرف غذا ورزش نکنید و حداقل دو ساعت آن را به تاخیر 
بیندازید. انجام تمرینات ورزشی با معده پر، باعث سکسکه و تهوع، صدمات و گرفتگی 
عضلات می شود. اگر نیاز به تحرک بعد از صرف غذا دارید، پیاده روی آرام می تواند 

بهترین گزینه برای بهبود هضم غذا باشد.
سیگار کشیدن: توتون و تنباکو مختل کننده هضم غذا بعد از وعده های غذایی 
هستند. تنباکو می تواند جذب ویتامین ها و مواد معدنی مهم را مسدود کند. ویتامین 
هایی مانند ویتامین ث و دی و کلسیم بعد از سیگار کشیدن دیگر جذب نخواهند شد.
جویدن آدامس: محبوبیت آدامس برای تمیز کردن دندان  ها و ایجاد خنکی در 
دهان پس از صرف غذا در بین بیشتر مردم رایج است. این کار حجم زیادی هوا را وارد 

معده می کند که با ایجاد نفخ و گازهای گوارشی همراه خواهد بود.

مقابله خشکی و ترک پوست لب
برخی ممکن است فکر کنند خشک شدن و ترک خوردن پوست لب تنها در زمستان 
رخ می دهد. اما به طور کلی اگر از پوست لب مراقبت نکنید در هر زمانی خطر دچار 

شدن به این عارضه وجود دارد.
به گزارش سلامت نیوز ، لب ها غدد تولید چربی ندارند و همواره در معرض هوا و مواد 
شیمیایی قرار دارند. برای جلوگیری از آسیب دیدن پوست لب لازم است از چرب کننده 
و مرطوب کننده های مخصوص لب استفاده کنید. در مواد تشکیل دهنده این محصولات 
به دنبال دیمتیکون و پترولاتوم باشید زیرا این مواد موجب می شوند رطوبت در پوست 
لب شما بماند. این محصولات را به طور منظم و مداوم استفاده کنید. چرب کننده لب را 
باید پیش از زدن رژ بر لب ها مالید نه بعد از آن. سعی کنید هر دو ساعت یکبار لب های 
خود را چرب کنید و همواره یـک مرطـوب کننده لب همراه داشته باشید. هـمه هنگام 
سرما اغلب دست های خود را گرم نگه می داریم تا ترک نخورند. برای لب ها نیز دقیقاً 
باید همین کار را کرد. دهان و لب های خود را در فصل سرما بپوشانید. از سایر عوامل 
مؤثر در خشکی لب ها، کمبود آب است. کمبود آب بدن نیز منجر به خشک شدن و 
ترک خوردن لب ها می شود بنابراین در طول روز مقدار زیادی آب بنوشید. همچنین 
در محیط منزل از دستگاه بخور استفاده کنید. مخصوصاً در طول شب زمان مناسبی 
است برای احیای پوست لب که در طول روز در معرض سرما قرار می گیرد. علاوه بر این 
لب ها را با زبان خیس نکنید. بزاق دهان خشکی لب را بدتر می کند. اگر لبتان پوسته 
پوسته شده است از کندن پوست لب خودداری کنید چرا که منجر به آسـیب دیدگی 
بافت لب، خون آمدن و در نهایت تأخیر در بهبود خواهد شد. ممکن است استفاده از 
محصولی خاص یا محیطی خاص به طور ویژه لب های شما را خشک کند. بنابراین به 
الگوی خشک شدن لب ها دقت کنید. برخی چرب کننده های لب ممکن است حاوی 
روغن های طبیعی باشند که برخی به آنها حساسیت نشان می دهند. وازلین می تواند 
جایگزین مناسبی برای این دسته از افراد باشد. چنانچه با انجام درمان مدون و مداوم 

خشکی لب برطرف نشود لازم است به یک متخصص پوست رجوع کنید.

آیا نوشیدن شیر برای شما بد است؟
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استاندار قم:

دستگاه های اجرایی نسبت به خطرات سایبری 
حساس باشند

استاندار قم گفت: دستگاه های اجرایی قم باید نسبت به خطراتی که حملات سایبری 
می تواند برای سیستم هایشان داشته باشد حساسیت داشته باشند. 

سید مهدی صادقی در جلسه شورای پدافند غیرعامل استان قم که شامگاه دوشنبه 
در تالار امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، اظهار داشت: فردا چهل سالگی انقلاب 

رقم می خورد و امید است که این پختگی را در همه سیستم هایی کشور بینیم.
وی با بیان این که انضباط و نظم فردی و ضرورت دانستن موضوع خطرات حملات 
سایبری مهم است، عنوان کرد: آموزش روش تکراری است. باید آموزش های ما همراه 

با فیلم باشد که این اثرات بیشتری دارد.
استاندار قم ادامه داد: اگر بتوانید بحث های آموزشی را به صورت کارگاه های عملی 

برگزار کنید بسیار خوب است.
وی افزود: طبق آمار بسیاری از هکرها زیر ۱۸ سال هستند. آدم سمج با انگیزه و بیکار 
به سراغ سایت خاص می رود تا بتواند آن را هک کند. ضرورت است که برای مصون 

ماندن سیستم هایمان از حمله سایبری حساسیت داشته باشیم.
مدیران دستگاه ها اطلاعات خود را به روز کنند

صادقی ابراز داشت: پیشگیری و توانمندسازی سیستم برای مقابله با حمله سایرین 
بسیار مهم است و هر اندازه مدیر آن دستگاه اجرایی انگیزه بیشتری برای این کار داشته 

باشد کارمندان خود را نیز می تواند با خود همراه کند.
وی ادامه داد: مدیران دستگاه ها اطلاعات خود را به روز کنند زیرا ما در دنیای 
پیچیده ای زندگی می کنیم که هرلحظه به پیچیدگی آن افزون می شود پس اطلاعات 

ما نیز باید با همان پیش برود.
استاندار قم تصریح کرد: انجام رزمایش برای مقابله با حملات سایبری خوب است اما 

نباید به شکلی باشد که ما برای رفع تکلیف این کار را انجام دهیم.

مدیر کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم :

چهار میراث ناملموس استان قم ثبت ملی شد
مدیر کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم از ثبت ملی چهار 

پرونده میراث ناملموس این استان خبر داد.
عیسی رضایی با اعلام این خبر گفت:  در کمیته ثبت ملی میراث ناملموس سازمان 
میراث فرهنگی کشور که با حضور پژوهشگران و کارشناسان برجسته برگزار شد، چهار 
پرونده میراث ناملموس ارایه شده  از سوی اداره کل میراث فرهنگی قم، مورد بررسی 

مسئولان و کارشناسان قرار گرفت، که این پرونده ها با موافقت به ثبت رسید.
رضایی ادامه داد: در این جلسه آیین عزاداری محله تاریخی چهل اختران،  پرونده 
فن و مهارت منبت، فن و مهارت کاشی معرق، فنون و دانش فرش خرسک قم، به 

ثبت رسید.
او افزود: هیئت عزاداری چهل اختران قدیمی ترین و بزرگترین هیئت عزاداری قم 
است که طبق شواهد موجود سابقه عزاداری این هیئت به ۴۰۰ سال پیش یعنی به 
دوره صفوی می رسد. این دسته پس از نماز ظهر عاشورا حرکتش را از حرم حضرت 
موسی مبرقع پسر امام جواد)ع( آغاز و تا حرم مطهر حضرت معصومه، دختر امام موسی 
کاظم)ع(، را پیاده می پیمایند. مدیرکل میراث فرهنگی قم گفت: خرسک نوعی زیر 
انداز دست بافت، دارای پُرز بلند و حاوی نقوش ساده هندسی است.  فرش خرسک 
اولین نوع فرشهای دستبافت و به عبارت بهتر نسل اول فرش قم و مادر فرش ابریشم 

قم به حساب می آید.
رضایی ادامه داد: صنعت کاشی در برخی شهرهای دیگر نیز رایج است اما شهر قم در 
این هنر به خصوص در کاشی معرق، اصالت و جایگاه خاصی دارد. استحکام وماندگاری 
طولانی مدت، زیبائی خیره کننده و رنگ آمیزی چشم نواز تکنیک اجرای سنتی که 
تمام مراحل آن از پخت کاشی تا نصب کاشی در محل مورد نظر با دست وابزار دستی 

اجرا می شود که می توانست به عنوان یکی از آثار ارزنده فرهنگی، ثبت ملی شود.
او بیان کرد: صنعت چوب در قم از سابقه کهنی برخوردار است تقریبا در هر یک از 
محله های قم که قدم بزنیم می توانیم در کارگاه های کوچک که گاهی به اندازه یک 
مغازه۲۰متری خلاصه می شوند جوانانی را مشاهده کنیم که به کار منبت روی چوب 

برای ساخت مبلمان مشغول هستند.
رضایی در پایان تصریح کرد: منبت در صنعت مبلمان کاربرد فروانی دارد، و استان قم 
دومین قطب ساخت مبلمان در کشور است که البته اگر حمایت های لازم از آن صورت 
بگیرد می تواند به جایگاه اول نیز ارتقا پیدا کند، این هنر در حال حاضر با حدود چهار 
هزار واحد تولیدی و اشتغال بیش از ۲۰ هزار نفر سهم به سزایی در اقتصاد قم دارد که 
اگر با توجه به سیاست های اقتصاد مقاومتی به آن توجه نشود قم یک سرمایه عظیم 

ملی را از دست خواهد داد.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان  اعلام کرد

شهرک های صنعتی قم در کانون توجهات 
سرمایه گذاران 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان، نزدیکی شهرك های صنعتی قم به 
بزرگترین بازار مصرف و پایتخت کشور را عاملی مهم برای قرار گرفتن در کانون توجهات 

سرمایه گذاران ارزیابی کرد.
امیر طیبی نژاد با اعلام این مطلب اظهارداشت:  یکی از شاخص های فعالان تولید 
و صنعت در کشور قرار گرفتن در کنار بازارهای بزرگ مصرف با هدف کاهش هزینه 
های تولید و همچنین حذف هزینه های حمل و نقل است که خوشبختانه شهرك های 
صنعتی قم با قرار گرفتن در نزدیك ترین مکان به تپایتخت شرایط ایده آلی را در مقابل 
سرمایه گذاران قرار داده است. وی با اشاره به سایر یژ گی های شهرك های صنعتی قم 
خاطرنشان ساخت: در حال حاضر ۵ شهرك صنعتی قم از 7 شهرك در مسیر اتوبان قم 
تهران قرار گرفته است که این مسیر بعنوان استراتژیکترین مسیرد رد کشور شناخته 

شده است.
طیبی نژاد وجود را آهن سراسری و تلاش برای احداث ایستگاه بار در شهرك های 
صنعتی قم را از دیگر شرایط امنحصر به فرد استان قم برشمرد و افزود: همجواری 
شهرك های صنعتی قم با بزرگترین فرودگاه بین المللی کشور و امکان دسترسی سریع 
بازرگانان و سرمایه گذاران خارجی به شهرك های صنعتی قم جزء مزیت هایی بحساب 
می آید که مدیران واحدهای صنعتی، سرمایه گذاران و دوراندیشان بخش صنعت و 

تولید کشور نمی توانند به راحتی از کنار آن بگذرند.
وی اشباع شدن استان تهران در بخش تولید و صنعت را یکی دیگر از عوامل ایجاد 
کننده مزیت برای استان قم مورد توجه قرار داد و گفت: با توجه به سیاست کلی 
دولت مبنی بر تقویت واحدهای تولید داخل و افزایش مصرف کالای ایرانی، نیاز به 
توسعه واحدهای تولیدی در داخل اجتناب ناپذیر است و این توسعه در استان هایی 
چون تهران امکان پذیر نیست و این شهرك های صنعتی قم هستند که آغوش خود 
را به روی سرمایه گذاران و واحدهای تولیدی برای توسعه فضای کسب وکارشان باز 

کرده است.
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم، تقویت و تامین برق به میزان کافی در 
شهرك های صنعتی قم و بخصوص در محمودآباد را با همین نگاه و هدف مورد ارزیابی 
قرار داد و بیان داشت: با رویکرد و نگاهی که در افق توسعه صنعتی قم وجود دارد 
امروز شاهد هستیم که شهرك های صنعتی قم از ظرفیت زیرساختی مناسبی برخوردار 
هستند ولی ما به هیچ وجه به زیرساخت های تامین شده اکتفا نکرده و نخواهیم کرد و 

از تمام ظرفیت های استانی و ملی خود برای افزایش آنها استفاده می کنیم 

سرپرست بازرسی فنی شرکت گاز استان قم  تاکید کرد

لزوم  افزایش عملیات های نشت یابی سالانه  
درشبکه گازرسانی شهرقم 

سرپرست بازرسی فنی شرکت گاز استان قم با اشاره به عمر ۳۰ سال سابقه شبکه 
گازرسانی در این استان گفت: با نتیجه به اینکه تجهیزات و شبکه های گازرسانی 
دارای عمر مفید است بنابراین لزوم عملیات های نشت یابی سالانه را در استان افزایش 

می دهد.
مهدی عموسلطانی در گفتگو با ایمان به اهمیت عملیات های نشت یابی در سطح 
شهر اشاره کرد و افزود: تجهیزات گازرسانی دارای عمر مفید است که با گذشت زمان 
باید برای جلوگیری از بروز حادثه نسبت به تشخیص عیوب و تعویض قطعات اقدامات 

بیشتری و به موقع تری صورت گیرد.
وی تاکید کرد: باید پیوسته تاسیسات و تجهیزات شبکه گازرسانی در سطح شهر و 

روستا کنترل شود تا از بروز حادثه و اتلاف انرژی چک و بررسی شود.
وی خاطر نشان کرد: اکنون عملیات های نشت یابی توسط چهار گروه متخصص در 
طول یکسال انجام می شود این درحالی است که در سال گذشته تنها سه اکیپ در 
طول یک سال و نیم موفق به نشت یابی کل شبکه گازرسانی در سطح استان می شدند.
عموسلطانی اظهار داشت: استفاده ز تجهیزات جدید با تکنولوژی بالاتر می تواند زمینه 
ایمنی بالاتر و سرعت بیشتر عملیات های نشت یابی را ارتقا دهد و اکنون شرکت گاز 
استان قم در حال خریداری و به روزرسانی تجهیزات لازم برای عملیات های نشت 

یابی است.
وی با اشاره به اینکه قم از استان های دارای قدمت در گازرسانی است افزود: اجرای 
عملیات های نشت یابی حائز اهمیت است و شرکت گاز در کنار دیگر بازرسی های 
فنی از اهمیت بالایی برخوردار است که در طول سال به صورت پیوسته انجام می 
شود.وی در ادامه خاطر نشان کرد: در کنار بازرسی های فنی از تاسیسات گازرسانی، 
بازرسی از کالاها و تجهیزات در پروژه های در حال اجرا نیز در راستای ارتقا امنیت 

بیشتر صورت می گیرد.

 امامزاده جلیل القدر حضرت موسی مبرقع)ع( فرزند بلا فصل امام جواد)ع( جد 
سادات رضوی، برقعی، نقوی و تقوی در شهر مقدس قم مدفون است و روزانه 

پذیرای زائران بی شماری از ایران اسلامی و جهان اسلام است.
۲۲ ربیع الثانی سالروز رحلت امامزاده جلیل القدر حضرت موسی مبرقع)ع( است، 
حضرت موسی مبرقع)ع( فرزند بلافصل امام جواد)ع( و برادر امام هادی)ع( است؛ 
مادر این بزرگوار، بانوی پاك و باعفت حضرت سمانه مغربیه بوده است.  موسی 
مبرقع)ع(، در سال ۲۱۴ ه جری قمری در خاندان علم و امامت و معدن فضایل و 
مکارم متولد شد. او تحت تربیت پدر بزرگوار خویش حضرت امام جواد)ع( پرورش 
یافت و به کمالات علمی و معنوی والایی رسید، تا جایی که امام جواد)ع( در 
وصیت نامه خویش تولیت صدقات و موقوفات را به ایشان واگذار کرد و با این عمل 
اعتماد خویش به موسی مبرقع و مراتب عدالت و تقوای آن بزرگوار را بر همگان 
آشکار ساخت.  موسی پس از شهادت پدرش، از محضر برادر عظیم الشأن خود 
امام هادی)ع( بهره جست و آن حضرت را به عبارت )بنفسی أنت؛ جانم به فدایت( 
خطاب می کرد. موسی مبرقع)ع( در سال ۲۵۶ هجری قمری به قم آمد و در ابتدا 
با مخالفت سران عرب که در قم بودند، مواجه شد. از این رو به کاشان رفت و مورد 
استقبال گرم حاکم و مردم کاشان قرار گرفت ولی پس از مدّتی به اصرار مردم و 

علما به قم برگشتند و بین مردم محبوبیت خاصی پیدا کردند.
چرا فرزند امام جواد)ع( به مبرقع شهرت یافت

حضرت موسی مبرقع)ع( همچون حضرت یوسف رخساره زیبا و جذابی 
داشتند که به هنگام عبورشان مردم دست از کسب و تجارت برداشته، به تماشای 

ایشان می ایستادند به همین دلیل ایشان نقاب و برقع به چهره مبارك می انداختند 
و از این جهت به )مبرقع؛ برقع کشیده( معروف گشتند. 

حضرت موسی مبرقع)ع( مدت ۴۰ سال در قم مقیم بود و به عنوان یکی از 
شخصیت های برجسته از خاندان امامت و ولایت مورد تکریم علما و بزرگان و 
اهل قم قرار داشت. تا اینکه در شب چهارشنبه آخر دی ماه ۸ روز مانده به آخر 
ربیع الثانی یعنی در ۲۲ ربیع الثانی سال ۲۹۶هجری قمری در سن ۸۲ سالگی 
دار فانی را وداع و روح بلندش به ملکوت اعلی پیوست. )محدث نوری، بدرٌ 

مشعشع فی احوال موسی مبرقع، ص۱۶ (
امیر قم، عباس بن عمرو غنوی به او نماز خواند و در سرای خودش، در همین 
موضعی که امروز به مشهد موسی مبرقع در محله چهل اختران معروف است 

به خاك سپرده شد.)شریف رازی، محمّد، گنجینه دانشمندان، ج ۶، ص۱۸۹ (
از همان روز تا کنون مزار وی در محله چهل اختران شهر مقدس قم مورد 
احترام مؤمنان و دوستداران اهل بیت)ع( می باشد شیعیان ایران و دیگر کشورها 
مانند شیعیان هندوستان و پاکستان و عراق وسوریه وقتی به قم مشرف می 

شوند، به زیارت موسی مبرقع می روند.
امامزاده ای که فرزند بلا فصل و برادر امام است

از این رو به مناسبت سالروز ارتحال این امامزاده جلیل القدر خبرنگار نبأ با 
یکی از قدیمی ترین خادمین این امامزاده جلیل القدر که پنج پشت اجداد ایشان 

افتخار خادمی این آستان را داشته گفتگویی انجام داد.
حجت الاسلام و المسلمین سید عبدالحسین چهل اخترانی در گفتگو با کانون 

خبرنگاران نبأ وابسته به خبرگزاری ایکنا  با عرض تسلیت سالروز ارتحال حضرت 
موسی مبرقع)ع( درباره شخصیت این امامزاده جلیل القدر بیان کرد: حضرت 
موسی مبرقع)ع( فرزند بلافصل جواد الائمه )ع( و برادر امام هادی)ع( می باشد 
است و مدت ۴۰ سال در شهر مقدس قم و در این محل زندگی نمود که به علت 
وجود سادات به نام محل موسویان معروف بوده که امروز به محله چهل اختران 

به عنوان یکی از قدیمی ترین محله های قم معروف می باشد.
 حضرت موسی مبرقع 4۰ سال در قم سکونت داشتند 

مدیر اجرایی آستان مقدس حضرت موسی مبرقع)ع(  نیز  گفت : آستان 
مقدس حضرت موسی مرقع)ع(، ۴۳ تن از امامزادگان را در خود جای داده است 

که عموما فرزندان و فرزندزادگان حضرت جواد الائمه)ع( هستند. 
ابوالفضل یعسوبی ادامه داد: محل کنونی آستان، بیت حضرت موسی مبرقع 
فرزند بلا فصل امام جواد)ع( و برادر تنی امام هادی میباشد، که با دفن ایشان در 
محل بیت خود، از سال ۲۹۶ هجری قمری و سپس تدفین فرزندان و نوادگان 
ایشان، قطب زیارتی در عالم تشیع شده است و مورد اقبال شیعیان از اقصی نقاط 
عالم میباشد.مدیر اجرایی آستان مقدس موسی مبرقع)ع( اظهار داشت: حضرت 
موسی مبرقع فرزند بلافصل امام جواد)ع(، سر سلسله سادات رضوی، رضایی، 
ابن الرضا، تقوی، نقوی، مبرقع، برقعی و جد اعلای آنان میباشد و ایشان از اولین 
رضویون وارد شده به ایران میباشند که با ورود ایشان به قم و هجرت به کاشان، 
دوره جدیدی در قم آغاز شد؛ بزرگان قم با رفتن به محل استقرار ایشان در 
کاشان و تقاضا سکونت در قم، ایشان را به جهت بازگشت به قم همراهی کردند. 
یعسوبی افزود: حضرت موسی مبرقع قریب به ۴۰ سال در قم سکونت داشتند 
و ایشان و نوادگانشان، محل مراجعات مردم بودند؛ حضرت موسی مبرقع، تولیت 
موقوفات حضرت جواد الائمه)ع( را پس از شهادت پدر بزرگوارشان بر طبق 
وصیت نامه ایشان به عهده داشتند که این، نشان امانتداری و تایید امام معصوم 

است.
وی در توضیح عنوان مبرقع گفت: موسی مبرقع چهره ای زیبا داشتند تا آنجا 
که بنابه تعابیری از ایشان، به یوسف آل محمد یاد میشود لذا از این رو صورت 

خود را با برقع می پوشاندند و به همین دلیل به مبرقع شهرت یافتند.
یعسوبی ادامه داد: مادر بزرگوار ایشان حضرت سمانه مغربیه از نیکان روزگار 
بودند و در تعریف و توصیف ایشان از امام جواد)ع( و امام هادی)ع( روایاتی نقل 

شده است.
توسعه آستان در 42هزار مترمربع

وی در ادامه گفت: بقعه چهل اختران محل دفن ۴۰ تن از امامزادگان واجب 
التعظیم میباشد و همچنین بقعه امامزاده زید که با هفت واسطه به امام سجاد)ع( 
میرسد، میراثی بوده و ساختمان بقعه و گنبد حضرت موسی مبرقع و نتیجه 
بزرگوار ایشان که در کنار وی مدفون میباشد، طی دو دهه اخیر بازسازی شده 
است و هم اکنون طرح توسعه آستان به میزان ۴۲هزار مترمربع در حال اجرا 
میباشد. یعسوبی در مورد مراسم سالروز رحلت موسی مبرقع فرزند بلافصل امام 
جواد)ع(، عنوان کرد: با توجه به اینکه رحلت حضرت موسی مبرقع ۲۲ ربیع الثانی 
ذکر گردیده است، طی سالهای اخیر مراسم نکوداشت مقام ایشان در سالروز 

رحلت در محل آستان با حضور پرشور ارادتمند به اهل بیت برگزار میگردد. 

به مناسبت ۲۲ ربیع الثانی سالروز وفات  امامزاده موسی مبرقع)ع(؛

موسی مبرقع )ع(، ستاره ای در کهکشان معنویت قم 

اعضای شورای اسلامی شهر قم دوشنبه شب و در بیست و ششمین جلسه رسمی این شورا لایحه ۲ فوریتی اوراق مشارکت قطار 
شهری به مبلغ سه هزار میلیارد ریال را تصویب کردند. 

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم در این جلسه ضمن قرائت این لایحه شهرداری اظهار داشت: مطابق 
قانون، تعهد و تضمین پرداخت ۵۰ درصد اصل و سود اوراق یاد شده بر عهده سازمان برنامه و بودجه کشور می باشد و در لایحه ۹7 

نیز ردیف مجزایی برای بازپرداخت سود این اوراق پیش بینی شده است.
محسن محرری افزود: شهرداری قم بنا بر مصوبه شورای اسلامی شهر در سر رسید موقت این نرخ تعیین شده، اصل و سود اوراق 

مشارکت را پرداخت می کند.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد آتش زر عضو شورای اسلامی شهر قم نیز با تاکید بر نیاز فراوان طرح قطار شهری قم به تزریق 
نقدینگی افزود: اگر در زمینه جذب اوراق مشارکت اقدامی صورت نگیرد به هیچ وجه نمی توانیم، پروژه مترو را ادامه دهیم، و تنها 

منبع مالی که می توانیم در اختیار داشته باشیم، اوراق مشارکت است.
شهردار قم:

فاز اول خط A مترو قم باید تا پایان سال آینده راه اندازی شود
 شهردار قم نیز با اشاره به اینکه فاز نخست قطار شهری قم طبق تعهد صورت گرفته از سوی پیمانکار باید تا پایان سال ۹7 به بهره 
برداری برسد، افزود: تحقق این امر مستلزم ۶ هزار میلیارد ریال اعتبار است، در حالی که در بودجه سال ۹7 کشور تنها ۲۶۰ میلیارد 

ریال برای آن پیش بینی شده است.
سید مرتضی سقائیان نژاد افزود: به طور حتم برای مترو با کسری بودجه مواجه هستیم، و حتی اگر فاینانس را نیز دنبال کنیم، باز این 

کمبود جبران نمی شود، از این رو در بحث پرداخت سود نیز درایت و مدیریت لازم با هماهنگی شورا انجام خواهد شد.
همچنین در این جلسه لایحه اخذ مجوز اجرای مفاد تفاهم نامه فی ما بین شهرداری و قرارگاه خاتم الانبیاء جهت احداث کامل تونل 

خط B مترو قم به تصویب رسید.
عملیات اجرایی احداث خط A مترو قم در نیمه دوم سال ۸۸ با اعتباری بالغ بر ۱۱ هزار میلیارد ریال توسط قرارگاه سازندگی خاتم 
الانبیا آغاز شد؛ راه اندازی خط مترو قم به ۲ مرحله تقسیم بندی شده است که در مرحله نخست مسیر قلعه کامکار تا میدان مطهری 

و در مرحله دوم مسیر میدان مطهری تا ایستگاه مسجد مقدس جمکران راه اندازی می  شود. 
مسیر خط B متروی قم نیز از پردیسان به سمت میدان مصلای قدس، خیابان ارم، حرم حضرت معصومه)س(، خیابان ۱۹ دی و 

پایانه شمالی است.
کاهش سابقه برای متقاضیان جهت فعالیت در شبکه تاکسی بی سیم

اخذ مجوز کاهش سابقه برای متقاضیان جدید الورود جهت فعالیت در شبکه تاکسی بی سیم نیز از دیگر لوایح تصویب شده در این 
جلسه رسمی بود که رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر قم افزود: درحال حاضر یک راننده تاکسی اگر بخواهد از 

گردشی و خطی خارج، و در حوزه تاکسی بیسیم فعالیت کند، باید پنج سال سابقه داشته باشد.
روح الله امراللهی با بیان اینکه در شرایط فعلی متقاضیانی در نسل جوان وجود دارند، که از این سابقه برخوردار نیستند، افزود: با توجه 

به ورود تاکسی های اینترنتی مشاغل مرتبط با تاکسی رانی دچار ضعف اقتصادی و نوسان شدیدی شده است.
هم اکنون ۶ هزار تاکسی در سطح شهر قم وجود دارد که این تعداد شامل ۲ هزار و ۳۰۰ تاکسی خطی، ۲ هزار و ۴۰۰ تاکسی گردشی 

و یک هزار دستگاه تاکسی بیسیم است و باقیمانده تاکسی ها بین قم و شهرهای اقماری تردد دارند.
پس از بحث و بررسی در مورد این لایحه نظر کمیسیون عمران و حمل و نقل شورا مبنی بر کاهش مدت این سابقه از ۵ سال به 
۲سال به تصویب رسید، و همچنین مقرر شد، افراد دارای مدرک کارشناسی و خانواده معظم شهیدان و ایثارگران بدون نیاز به داشتن 

این سابقه در تاکسی بیسیم مشغول به کار شوند.
** رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز با اشاره به جلسه برگزار شده پیرامون موضوع قطار پر سرعت تهران - قم - اصفهان افزود: در 
این جلسه که اعضای مجمع نمایندگان استان، اعضای شورای اسلامی شهر و مسئولان شهرداری و استانداری حضور داشتند، به یک 
جمع بندی نهایی رسیدیم، که نتیجه پس از صورت جلسه و امضای همه نمایندگان بویژه رئیس مجلس شورای اسلامی و استاندار 

اطلاع رسانی خواهد شد.
طرح احداث قطار پرسرعت تهران - قم - اصفهان یکی از استثنایی ترین طرح های راه در استان قم است، که در زمان ۴۰ دقیقه 

مسافران را از قم به ایستگاه راه آهن مرکزی تهران منتقل می کند.
این طرح از مصوبه های سفر کاروان دولت یازدهم در سال ۹۳ به قم است و سال گذشته با اهتمام وزارت راه و شهرسازی و اداره کل 

راه آهن قم آغاز شد که پیمانکار آن قرارگاه خاتم الانبیا )ص( است. 
مسیر قم به اصفهان حدود ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و مسیر قم به تهران در مرحله تجهیز کارگاه است.

عبدالله جلالی افزود: در جلسه یاد شده با توجه به اینکه در فصل لایحه بودجه سال ۹7 دولت نیز قرار داریم، یک نگاهی هم به بودجه 
شهرداری ها و مدیریت شهری شد.

وی با اشاره به کاهش ظرفیت های شهرداری و همچنین کمتر شدن اختیارات شوراهای اسلامی شهر به عنوان پارلمان شهری و 
نمایندگان مردم افزود: این مساله می تواند در آینده آسیب هایی را به همراه داشته باشد، که امیدواریم نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی در صحن علنی دقت لازم را در تعیین بودجه و اعتبارات شهرداری ها و اختیارات شوراها اعمال کنند.
لایحه بودجه سال ۱۳۹7 نوزدهم آذرماه سال جاری از سوی رئیس جمهوری به عنوان نخستین لایجه بودجه دولت دوازدهم تقدیم 

مجلس شورای اسلامی شد.

شورای اسلامی شهر قم تصویب کرد 

هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت برای طرح قطار شهری قم 

 سخنگوی شورای اسلامی شهر قم معتقد است طرح تفصیلی شهر که به تازگی تصویب شده عامل 
رکود ساخت و ساز در شهر قم است. 

محمود مسگری شامگاه دوشنبه در جلسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه صنعت ساختمان 
در سال های اخیر دچار رکود شده است، اظهار داشت: یکی از دلایل اصلی این رکود طرح تفصیلی شهر 
قم است که در اواخر شورای سوم کلیات آن به تصویب رسید. در شورای چهارم هم هیچ گاه برای ما 
ارائه نشده است.  وی معتقد است طراحان طرح تفصیلی جدید شهر قم به جای توجه به مقوله پیوست 
اقتصادی بیشتر به دنبال ایده آل های شهرسازی بوده اند که همان ها هم به نتیجه نرسید. این عضو 
شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه یک ساختمان اگر بیش از چهار طبقه نداشته باشد صرفه اقتصادی 

ندارد، ادامه داد: این در حالی است که در طرح تفصیلی شهر قم 7۰ درصد پهنه زیر دو طبقه است.
معضلات بافت تاریخی برای شهر قم

وی با اشاره به اینکه ۳۱۵ هکتار از بافت شهر قم به عنوان بافت تاریخی تصویب شده، اظهار کرد: 
منطقه هفت و قسمت عمده ای از منطقه یک با این مصوبه دچار این مشکل شده است و بدون 
اینکه ضوابط به شهرداری ابلاغ شود از ساخت و ساز جلوگیری می کنند. مسگری با اشاره به ساخت 
بلندمرتبه هایی که در گذشته در بافت تاریخی مجوز داده شده بودند، افزود: در برخی از شوارع ۵۰ 
درصد شکل گرفته اما جلوی کار را گرفته اند. این عضو شورای شهر قم با انتقاد از توقف تغییر کاربری 
نقاط صنعتی بلوار غدیر به گردشگری و مسکونی، گفت: محورهایی مانند عمار یاسر بلوار غدیر فردوسی 
و جمهوری باید تعداد طبقات منطقی داشته باشند که هزینه ایجاد محور تأمین شود. وی افزود: در 
خیابان هایی که یک طرف آن ها اماکن عمومی هستند مانند دو طرف رودخانه می توانیم تعداد طبقات 

را افزایش دهیم تا ساخت و ساز اقتصادی تر شود.
راه حلی برای مشکل خط آسمان

مسگری با اشاره به اینکه در مقوله خط آسمان دچار منظر نامناسب و مشکل بصری هستیم، 
خاطرنشان کرد: باید هر ساختمانی بیشترین تراکم هستند ملاک قرار گرفته و بقیه پلاک ها به همان 
اندازه تراکم بگیرند تا خط آسمان معابر اصلاح شود. وی با اشاره به اینکه بالای ۱۰ هزار پرونده قلع 
و قمع روی دست مدیریت شهری مانده است، افزود: از استاندار به عنوان رئیس کمیسیون ماده پنج 

می خواهم که یک بار دیگر طرح تفصیلی را به صورت جامع بازنگری کنند.
این عضو شورای شهر قم طرح تفصیلی را دلیل توقف پروژه های سرمایه گذاری در مسکن دانست و 

گفت: در آینده شهرداری برای تأمین هزینه امور جاری هم دچار مشکل خواهد شد.
وی معتقد است طرح تفصیلی شهر را نباید غیر قابل تغییر دانست بلکه باید مراجع مربوط در راستای 

توسعه اشتغال در استان این طرح را اصلاح کنند تا رونق به بازار ساخت و ساز بازگردد.

 رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم معتقد است منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان از ابتدا برای کمک به توسعه شهر قم ایجاد شده و باید به همین 

مسیر بازگردد. 
مجید اخوان شامگاه دوشنبه در جلسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه سازمان 
توسعه و عمران شهرداری قم در سال 7۸ که تأسیس شده متولی ساخت میدان تره بار و 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان بوده اظهار داشت: منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان ایجاد 
شد تا به توسعه شهر قم کمک کند اما در مقطعی این منطقه اقتصادی به استانداری 

واگذار شده است.
وی با اشاره به اینکه درآمد منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان باید برای توسعه شهر قم 

هزینه شود افزود: باید این موضوع را از مجموعه مدیریت استان مطالبه کنیم.
این عضو شورای اسلامی شهر قم با اشاره به لایحه شهرداری برای وصول عوارض حمل 
و نقل ریلی افزود: شهرداری های بالای ۵۰۰ هزار نفر جمعیت دارای طرح مصوب برای 

ایجاد عوارض ویژه برای احداث و بهره برداری از حمل و نقل ریلی هستند.
وی با اشاره به پیشنهاد شهرداری قم برای گرفتن عوارض قطار شهری از پروانه های 
ساختمانی، حذف پارکینگ و یا جریمه قطع اشجار، گفت: در شرایط فعلی مسئله افزایش 
بار پروانه ساختمانی را صلاح ندانستیم چرا که این کار در شرایط رکود فعلی مصلحت 
نیست. حذف پارکینگ و قطع اشجار هم مورد قبول اعضای کمیسیون برنامه و بودجه 
قرار نگرفت. اخوان افزود: به همین خاطر در کمیسیون برنامه و بودجه شرایطی ایجاد 

کردیم که عوارض قطار شهری مانند یک درآمد پایدار برای این سازمان محسوب شود.
وی ادامه داد: نظر کمیسیون این بود که در قبوض نوسازی که به تمام واحدهای 
مسکونی و تجاری درصدی برای قطار شهری دیده شود که این درصد می تواند پنج درصد 

از یک و نیم درصد ارزش معادلاتی عرصه و اعیان ملک باشد.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: در این روش 
سال های اول ممکن است مبلغ کمتری نصیب قطار شهری شود اما در سال های بعدی 
بیشتر می شود. وی افزود: قطار شهری یک امر عمومی است و منحصر به طیف خاصی 

نیست که از کسانی که ساخت و ساز می کنند عوارض آن را بگیریم.
اخوان گفت: اگر در فیش نوسازی یک مبلغی برای توسعه حمل و نقل ریلی بگذاریم 
برای مردم ملموس است. کلان شهرهای دیگر سال هاست این مبلغ را دریافت می کنند 

اما در قم از این نظر عقب هستیم.

بنا بر تصویب اعضای شورای اسلامی شهر قم قرارگاه خاتم الانبیا تونل خط B متروی 
قم را حفر خواهد کرد. 

به گزارش  مهر، مجوز اجرای مفاد تفاهم نامه برای ساخت تونل خط B بین 
شهرداری قم و قرارگاه خاتم الانبیا عنوانی بود که لایحه واگذاری ساخت تونل به 

قرارگاه نام داشت.
طبق این لایحه که شامگاه دوشنبه در شورای اسلامی شهر قم تصویب شد، احداث 
تونل خط B به طول ۱۵.۲ کیلومتر به قرارگاه واگذار می شود و قرار است قرارگاه این 
تونل را طوری بسازد که با امکان افزایش به ۲۰ کیلومتر را داشته باشد. علیرضا قاری 
قرآن، سرپرست سازمان قطار شهری قم با اشاره به اینکه قرارگاه خاتم مشمول ترک 
تشریفات و ماده ۳۱ است، ابراز داشت: ما فقط احداث تونل را واگذار می کنیم و بقیه 
پروسه احداث شامل ریل گذاری و سیگنالینگ به شکل دیگر انجام خواهد شد. حسن 
بختیاری، نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه محتوای لایحه به طرح 
تشریفات برای به کارگیری پیمانکار مترو برمی گردد افزود: خوب بود دوستان شهرداری 
لایحه را شفاف تر بیان می کردند. وی با اشاره به اینکه قانون گذار ترک تشریفات را برای 
موارد خاص و مواردی در نظر گرفته که صرفه و صلاح سازمان ها باشد خاطرنشان 

کرد: فرایند مناقصه می تواند به این منتهی شود که قیمت تمام شده کار کمتر شود.
انتخابی بدون رقیب

بختیاری افزود: الآن این انتخاب بدون رقیب است و آن ها بر اساس فرمول های خاص 
خودشان و بدون در نظر گرفتن فضای رقابت پیشنهاد خودشان را می دهند.

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم اظهار کرد: نکته بعد چند تکه شدن اجرای پروژه 
خط B است که ممکن است مزایایی داشته باشد اما مشکلاتی هم دارد. اگر اجرای 

خط دوم را یکپارچه ببینیم کیفیت کار به نحو مطلوبی بالا خواهد رفت.
محسن محرری. رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی با اشاره به اینکه ظرفیت 
قرارگاه و تجهیزاتی که دارد موجب می شود نسبت به سایر پیمانکاران اولویت داشته 

باشد افزود: قرارداد با قرارگاه موجب می شود از نظر زمانی جلو باشیم.
وی معتقد است ظرفیتی که برای ترک تشریفات در شورای اقتصاد در آینده وجود 

دارد برای فاینانس هم به ما کمک خواهد کرد.
هر چند برخی از اعضا از لزوم مطرح شدن این لایحه دوباره در جلسه کمیسیون 

صحبت می کردند اما در نهایت لایحه تصویب شد.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم:

نواقص طرح تفصیلی قم موجب رکود ساخت و 
سازشده است

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم:

درآمد منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 
برای توسعه قم صرف شود

با تصویب شورای اسلامی شهر قم؛

قرارگاه خاتم الانبیا تونل خط B متروی قم 
را می سازد






